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تاملی بر سخنان بی تامل رئیس جمهور در 
مصاحبه تلویزیونی

محمد مهاجری
بــا تاکید معتقدم آنچه در مصاحبه اخیر تلویریوتی جناب آقای رئیســی اتفاق افتاد، مبنایش 
اطلاعات غلطی بود که به ایشــان ارائه کردند و رئیس جمهور هم بدون آنکه صحت ادعاها 

را توسط افراد مستقل ارزیابی کند، در برابر دوربین سیما بیان کرد.
فعلا و در این مجال به چند نکته اشاره می کنم:

1-  در مــورد موفقیت دولت ســیزدهم در کنترل تورم  به جــرات می توان گفت که رئیس 
جمهور آخرین گزارش مرکز آمار را ندیده اســت. این مرکز  در گزارش تورم دی ماه صریحا 
اعلام کرده که متاســفانه هم نرخ تورم ماهانه و هــم نرخ تورم نقطه به نقطه که پیش نگر 

تورم سالانه است، به میزان ٧/. درصد افزایش یافته اند .
کاهش یک درصدی نرخ تورم ســالانه دی ماه، معدل نرخ های تورم دوازده ماهه گذشــته 

است، نه تورم موجود!
اســتناد به کاهش قیمت فولاد و ســیمان دلیل دیگری بر کم اطلاعی است؛ زیرا قیمت این 
دو قلم کالا که مورد اســتناد آقای رییســی قرار گرفته نسبت به سال گذشته کاهش نداشته 
بلکه صرفا در تابستان امسال که به دلیل جلوگیری از قطع برق خانگی مدتی برق واحدهای 
تولید فولاد و ســیمان قطع شــد و تولید آنها کاهش یافت، قیمت آنها در بازار به نحو چشم 
گیر با افزایش مواجه شــد. با عادی شدن شرایط، قیمت ها به وضع تعادل رسید و ربط دادن 
آن به موفقیت دولت به ویژه با انتشــار رســمی افزایش تورم های ماهانه و نقطه به نقطه ، 

قطعا نادرست است.
٢- تاکید مجدد بر نرخ رشد اقتصادی 8 درصد نشان می دهد که این نظر هم بدون مطالعه 

آخرین گزارش بانک مرکزی ) شماره 105( بوده است.
چون در صفحه سوم این گزارش تصریح شده است که رشد اقتصادی که در سه ماهه چهارم 
ســال ٩٩ برابر با 5.۴در صد و در ســه ماهه اول سال1۴00 برابر با ۶.۴ درصد در دولت قبل 
بوده، به دلیل عدم ســرمایه گذاری به ویژه پرداخت اعتبارات طرح های عمرانی در سه ماهه 

دوم و دولت سیزدهم به یک درصد کاهش یافته است.
اساســا رشد 8 درصد هدف برنامه ششــم بوده که در آن طبق جدول ماده 3 باید سالانه ۶5 

میلیارد دلار یا معادل ریالی آن سرمایه گذاری صورت گیرد!
3- در شــرایطی از تولید یک میلیون واحد مسکن در سال وعده مجدد داده می شود که در 
صفحه ٩ گزارش شــماره 105 بانک مرکزی صریحا اعلام شده است که تعداد پروانه های 
ســاختمانی در دوره دولت ســیزدهم در مناطق شهری 3٩.1 درصد کاهش داشته و شاخص 
بهای خدمات ســاختمانی ٧0.3 و شــاخص بهای تولیدکننده مصالح ساختمانی ٧1.٧ درصد 

افزایش داشته است.
مگر اینکه بگوییم بعد از چهار سال ۴ میلیون واحد تحویل می دهیم که در آن صورت قصه 

دیگری است.
۴- موضــوع دیگری که آقای رئیس جمهور بیان کــرد، ارثیه از دولت قبل در ایجاد کاهش 

شاخص بورس است .
گویا گزارش درست به ایشان نداده اند که در دولت سیزدهم به رغم وعده های سریع النتیجه 
شــاخص بورس مستمرا افت داشته که حتی با افرایش )دوپینگ(  باز هم شاخص کل تقریبا 

هرروز با شیب تند کاهش یافته است.
5-  آقای رئیسی در مورد ترمیم حقوق بازنشستگان و شاغلین از جمله رتبه بندی فرهنگیان 
بــا لحن پرسشــی گفتند که لایحه اش چرا بدون تامین بار مالــی در ماه های پایانی دولت 

قبل داده شد؟
این هم قطعا گزارش نادرستی است که مسئولین ذیربط به ایشان داده اند.

متناسب ســازی حقوق بازنشستگان از احکام برنامه ششــم بوده که از  سال٩۶ متناسب با 
اجرا و ردیف اعتباری آن در تبصره 1٢ بودجه تمام ســال ها دیده شده است و در سال های 
٩٩ و 1۴00 نیز با توجه به افزایش و جهش تورم مبالغ تکمیلی در تبصره ٢ نیز دیده شــده 
اســت که دو سال اســت بر پایه ٩0 درصد حقوق شاغل مشابه در حال پرداخت است لذا در 
جهت استمرار این اقدام قانونی و ضروری چون امسال سال پایانی برنامه ششم است. لایحه 
مربوطه به مجلس داده شده است و از منابع آن نیز در بودجه هم اکنون در حال اجرا است .
رتبه بندی نیز که طبق قانون ســال ها در حال اجرا بود بنا به خواســت قانونی معلمان با در 
نظر گرفتن بار مالی آن به صورت لایحه به مجلس داده شــد . تقدیم لایحه درســت تر بود 
یا مقاومت غیر حق در برابر خواسته های اقشار مختلف که صدای خرد شدن استخوان های 

شان بر اثر  تحریم های ظالمانه شنیده می شود؟

خبر

علم الهدی: صیانت از حضور زنان در بازی 
دیروز فوتبال کامل نبود 

امام جمعه مشــهد مقدس گفت: خوشبختانه دولت سیزدهم با تمام وجود وابسته و سرسپرده 
رهبر معظم انقلاب و فرمایشــات مقام ولایت اســت و این ویژگی بارز این دولت نسبت به 

سایر دولت هاست.
تســنیم نوشت: آیت الله ســیداحمد علم الهدی در خطبه های نماز جمعه مشهد که با حضور 
رئیس قوه قضائیه در حرم مطهر رضوی برگزار شــد، اظهار داشت: باید هندسه دینی زندگی 
مردم را تشکیل دهد زیرا دشمن برای تخریب ایمان و باور مردم در میدان است و می خواهد 

هندسه دینی زندگی مردم را برهم بزند تا مردم از نظام دست بکشند.
وی ادامه داد: روشــنگری و تبیین انقلاب و دیــن در دوره کنونی، حرکت عظیم و موثر در 
مقابله با دشمن است، دشمن در همه مبارزات سیاسی و نظامی با ما شکست خورده به طوری 
که جرات تهاجم نظامی ندارد لذا به دنبال حذف ارزش های انقلاب است و سعی دارد انقلاب 

را با تبلیغات مختلف خود تحریف کند.
امام جمعه مشــهد گفت: دشــمن تلاش می کند مســائل ضدانقلابی را بــه جای انقلاب 
معرفــی کنــد و حتی در گفتمان انقلابــی تجزیه ایجاد می کند به طــوری که اگر در خط 
تبییــن انقلاب کســی در تریبونی حرفی زد، با شــیطنت از یک جریــان و عنصر انقلابی 
 دیگــر ســخن و حرفی بــر ضد آن می ســازد و مــردم را در گفتمان انقلاب دچــار تردید 

می کند.
وی افزود: وضعیتی که دشــمن در حرکات شیطانی رسانه ای خود برای تحریف انقلاب آغاز 
کرده باید با فعال شدن همه جامعه و جوانان در مسیر روشنگری و تبیین انقلاب، خنثی شود. 
علم الهدی: صیانت از حضور زنان در ورزشــگاه ها در بازی دیروز فوتبال کامل نبود / ویژگی 

بارز  رئیس جمهور سرسپردگی به رهبری است
آیــت الله علم الهدی ادامه داد: طبق اعلام افراد مطلع، 85 درصد فضای مجازی در بیرون از 
کشــور پر می شود و 15 درصد دیگر نیز که در داخل پر می شود بخش عمده آن توسط افراد 

جاهل و نادان شکل می گیرد.
 وی گفت: مســئولان فرهنگی به ویژه وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی و وزارت ورزش و 
جوانان باید کاری کنند که زندگی اجتماعی مردم هندسه دینی پیدا کند و در این صورت است 

که خط انقلاب را می توانیم ادامه دهیم.
امام جمعه مشهد افزود: وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی در صدور مجوز تولید فیلم و موسیقی 
باید بررســی کند که آیا با آن برنامه در جامعه هندســه دینی پیدا خواهد شد یا نه. مردم باید 
از صدا و ســیما اســتفاده کنند اما ســریالی که برای مردم پخش می شود نباید برهم زننده 

هندسه دینی باشد.
وی ادامه داد: خوشبختانه دولت سیزدهم با تمام وجود وابسته و سرسپرده رهبر معظم انقلاب 

و فرمایشات مقام ولایت است و این ویژگی بارز این دولت نسبت به سایر دولت هاست.
آیت الله علم الهدی همچنین با تبریک پیروزی ملی پوشــان ایران و راهیابی آنان به مسابقات 
جام جهانی گفت: در این بازی حضور زنان در ورزشــگاه برای تماشای فوتبال به طور کامل 

مورد صیانت قرار نگرفت.
وی افزود: جایگاه بانوان در نظر گرفته شــده برای آنان در ورزشگاه باید به گونه ای باشد که 

هیجانات آنها به جایی منعکس نشود و متاسفانه دیروز این اتفاق نیفتاد.
امام جمعه مشــهد ادامه داد: امیدوارم از این پس مســئولان در برنامه های ورزشــی طوری 
برنامه ریزی کنند که »هندسه دینی« رعایت شود چرا که این امر خواسته رهبر معظم انقلاب 

و فرمان ولی امر مسلمین است.

رئیس قوه قضائیه اعلام کرد؛

انتقال زندان مرکزی به خارج از شهر مشهد
رئیس قــوه قضائیه خاطرنشــان کرد: طی 
سفر به خراســان رضوی حدود ٢00 میلیارد 
تومان برای رفع مشــکلات اداری، زندان ها 
و پزشــکی قانونی و همچنین فراهم آوردن 
امکانات و تجهیزات مورد نیاز ســاختمان ها 

تصویب شد.
حجت الاسلام غلامحســین محسنی  اژه ای 
روزگذشــته، هشــتم بهمــن، در اداره کل 
دادگســتری خراســان رضوی به تشــریح 
دســتاوردهای ســفر ٢ روزه خــود به این 
اســتان پرداخت و ضمن تبریک صعود تیم 
ملی فوتبال ایران به مســابقات جام جهانی 
اظهار کرد: به دلیل اهمیت خراســان رضوی 
و زائرپذیر بودن مشــهد، سفر ما به خراسان 
رضوی در ٢ روز انجام شد تا بتوانیم بهتر به 

اهداف مدنظرمان دست یابیم.
وی افزود: مبالغ تصویب شــده در این سفر 
برای خراســان رضوی طی سه سال به این 
اســتان اعطا خواهد شــد و جدا از بودجه ای 
است که در ســال آینده برای این منظور به 

استان تخصیص داده می شود. 
وی افزود: یکی از اهداف ما از این ســفر این 
بود که مشکلات اســتان را که قوه قضائیه 
می تواند مســتقیم یا غیرمستقیم در حل آن  
موثر باشد را شناســایی و در جهت برطرف 
کردن آن  اقدام کنیم. براســاس بررســی ها 
بخشــی از این مشــکلات مربوط به حقوق 
عامه است که قوه قضائیه مستقیما می تواند 
نسبت به آن  ورود پیدا کند. برای حل بخشی 

دیگر از مشــکلات نیز قوه قضائیه به دلیل 
حضور در شــوراهای مختلــف، می تواند به 

صورت غیرمستقیم تلاش کند.
رئیس دســتگاه قضا ادامــه داد: هدف دوم 
ســفر این بود که ما به مجموعه های قضائی 
خودمــان در اســتان ها برویــم و از نزدیک 

سرکشی کنیم. تقریبا تمام مدیران عالی قوه 
قضائیه در این سفر حضور داشتند و از هفت 
شهرستان و یک شهر بازدید به عمل آوردند 
و با اقشــار مختلف مردم و شورای اداری هر 
شهرستان و دستگاه های مربوط دیدار داشتند 

و مشکلاتشان را شنیدند. 
وی اضافه کــرد: من هم در معیت همکاران 
در جلسات مختلف شــرکت کردم. به دلیل 
اهمیت بالای موضوع اقتصاد و تولید داخلی، 
نشســت با فعالان اقتصادی و تولیدگران را 

به عنــوان اولین اقدام مد نظــر قرار داده و 
مطالب فعالان این  حوزه را شــنیدیم. خدا را 
شکر با همکاری هایی که بخش های مختلف 
قوه قضائیه با فعالان اقتصادی داشتند، آنان 
نســبت به برگزاری این جلســه و نتایج آن 

اظهار امیدواری کردند.محسنی اژه ای اضافه 
کرد: همچنین در این ســفر بــا نمایندگان 
اقشــار مختلف مردم دیدار داشــتیم و به هر 
میزان که توانستیم در همین سفر برای رفع 
مشکلات شان اقدام کردیم و هر میزانی هم 
که در این ســفر ممکن نبــود، طی روزهای 
آینده پیگیری خواهیم کرد. همچنین نشستی 
با همکاران اداری و قضایی استان داشتیم که 
آنان هم به تفصیل مشکلات را بیان کردند. 
در مجمــوع دیدار با کارکنــان برای من هم 

مفید بود و از نزدیک مشــکلات کارمندان و 
قضات را شنیدم. نشستی هم با علما داشتیم 

که آنان هم مطالب مفیدی را بیان کردند.
وی بیــان کرد: دیــروز بعد از ظهــر هم از 
چندین قسمت زندان مشــهد بازدید داشتم 
که بازدید مفیدی بــود. در حال حاضر تعداد 

زیادی ساختمان قدیمی اعم از زندان  و مراکز 
دادگستری در مرکز شهر مشهد واقع شده که 
حتما این ابنیه باید به خارج از شــهر منتقل 
شــود. از نظر شــهروندان و همچنین حفظ 
مرعی و منظر شــهری وجود یک زندان در 
مرکز مشهد مناســب نیست. برای مجموعه 
دادگســتری هم بهتر است که زندان مشهد 
به خارج از شــهر منتقل شود. به همین دلیل 
ایــن موضوع را در دســتور کار قرار دادیم و 
دستورات ویژه ای در این خصوص صادر شد 

و حتما مسئولان شــهری و استانی نیز این 
موضــوع را پیگیری خواهند کــرد تا هرچه 
زودتر فرایند انتقــال زندان مرکزی به خارج 
از شــهر انجام شــود.رئیس قــوه قضائیه با 
اشــاره به نشست روز گذشته خود در شورای 
اداری خراسان رضوی گفت: در این نشست 
تمام مدیران اســتان حضور داشتند و مسائل 
بسیاری مطرح شــد. اگر قوه قضائیه بتواند، 
مســتقیما برای حل این مسائل اقدام می کند 
و سایر مشکلات را هم در شوراهای مختلف 

مطرح خواهیم کرد.
محســنی  اژه ای عنــوان کــرد: بــه علاوه 
ملاقات های مســتقیمی با خود مردم داشتم. 
طی این سفر در مجموع حدود ۶00 ملاقات 
حضوری در مشهد و شهرســتان ها با مردم 
انجام شــد. همچنین دادســتان کل کشور، 
معاون اول قــوه و رئیس دیــوان عدالت و 
همچنین تعدادی از مدیران با مردم ملاقات 
حضوری داشــتند که ایــن ملاقات ها برای 
مردم و مدیران قوه قضائیه مفید اســت. باید 
توجه داشــت دیدارهای مســتقیم با مردم با 
گزارش هایی که روی کاغذ به دست مدیران 
می رسد، بسیار متفاوت است.وی اظهار کرد: 
در راســتای رفع مشکلات قوه قضائیه و رفع 
کمبودها نیز استاندار خراسان رضوی با روحیه 
انقلابــی خود عنایت خاصــی به موضوعات 
مطروحه داشت و قول داد در حد مقدور برای 
رفع مسائل نهادهای زیرمجموعه قوه قضائیه 

در استان کمک هایی ارائه دهد.

دیدگاه

چرا ایران و آمریکا روس ها را کنار گذاشتند؟
علی بیگدلی معتقد است که سفر کم رنگ و لعاب رئیسی به 
مســکو ما را به این نتیجه رساند که مستقیما با آمریکایی ها 
مذاکره کنیم و آمریکایی ها نیز به خاطر بحران اوکراین مایل 

به کنار گذاشتن روس ها بودند.
آنطور که گفته شــده و از اظهــارات مقامات ایرانی از جمله 
وزیرخارجه، رئیس جمهور و دبیر شــورای عالی امنیت ملی 
برمی آید، مذاکرات برجامی به نقطه حساسی رسیده و احتمالا 
با رایزنی مســتقیم بین ایران و آمریکا ادامه می یابد. فارغ از 
اینکه نتیجه چنین مذاکراتی چیست، باید دید که چه عاملی 

سبب تغییر نظر ایران و تن دادن به این رایزنی ها شد؟ 
علی بیگدلی، تحلیلگر مســائل بین المللــی در گفت وگو با 
»نامه نیوز« در این باره گفت: »شــرایط جهانی تحت تاثیر 
اختلافاتی بین آمریکا و روســیه بر سر اوکراین ایجاد شده، 
درحال تغییر است. از طرف دیگر آمریکا به این نتیجه رسیده 
که دخالت های اولیانوف و حتی کشــورهای اروپایی ســبب 
شــده که هم زمان از دست برود و هم نقطه نظرات طرفین 

به صورت صحیح منتقل نشود و هر کدام از طرف ها به دنبال 
منافع خود باشند. ایران هم به همین نتیجه رسیده است.«

وی افزود: »از سوی دیگر هم آمریکا و هم ایران نیازمند حل 
این مشکل هستند و می دانند که بدون این توافق نمی توانند 
مشــکلات داخلی خود را حل کننــد. بنابراین به این نتیجه 
رسیده اند که واســطه ها را کنار بگذارند و خودشان مستقیما 

وارد مذاکره شوند.«
این کارشــناس مســائل بین المللی تاکید کــرد: »ما قبلا 
می گفتیــم که نه مذاکره می کنیم و نه جنگی رخ می دهد اما 
الان به نقطه ای رســیده ایم که بحران های اقتصادی داخلی 
برای ما قابل ادامه نیست لذا حجم انتظارات مان کاهش یافته 
و آمادگــی داریم که این مشــکلات را با آمریکایی ها حل و 

فصل کنیم که کار خیلی درستی هم است.«
او ادامــه داد: »من در مصاحبه های قبلــی هم به این نکته 
اشــاره کرده بودم که تنها راه برای ما کنارگذاشتن واسطه ها 
و مذاکره مســتقیم بــا آمریکا اســت. الان این کار صورت 

می گیرد و طبیعی است که آقای امیرعبداللهیان نمی توانسته 
بــه تنهایی در این باره تصمیم بگیرد. طبیعتا محافل تصمیم 
ســاز در ایران به او ابلاغ کرده اند و امیدواریم که با توجه به 
شرایط داخلی و منطقه ای و همچنین بین المللی این مشکل 

که حالا مقدمات حل آن فراهم شده، رفع شود.«
بیگدلــی گفت: »اکنون بحث بر ســر این اســت که دنبال 
قرارداد موقت باشــیم یا نه که بــه نظر من فعلا خیلی مهم 
نیست. مذاکره مســتقیم اقدام مهمی است که می تواند به 

حل مشکلات ما و احیای برجام، کمک کند.«
وی درباره اینکه آیا ســفر رئیســی به روسیه هم در تصمیم 
ایران مبنی بر مذاکره مســتقیم با آمریکایی ها نقش داشــته 
اســت؟ گفت: »نتیجه معکوس داشته است، سفر کم رنگ و 
لعاب آقای رئیســی به روسیه و اینکه نتوانست آن انتظاراتی 
که داشــت را از آنها دریافت کند، به نوعی موجب شــد که 
روسیه از مذاکرات کنار گذاشــته شود. همان طور که گفتم 
آمریکایی ها نیز به ایفای نقش بیشتر روس ها علاقه  نداشتند 

به خصوص با این بحرانی که در اوکراین ایجاد شــده است. 
بنابرایــن آمریکایی ها رفته رفته نقش روســیه، چین و حتی 
اروپایی ها را هم از طریق دیپلماســی پنهانی و محرمانه ای 
که با ایران دارند، کاهش می دهند و وارد فاز مذاکره مستقیم 
با ایران می شــوند. ســفر کم رنگ و کم اثر آقای رئسی به 
مســکو ما را به این نتیجه رســاند که روسیه هم نمی تواند 
مشــکلات ما را حل کند و بهتر است که با آمریکا مستقیما 

مذاکره کنیم«.

در حال حاضر تعداد زیادی ساختمان قدیمی اعم از زندان  و مراکز دادگستری در مرکز شهر مشهد 
واقع شده که حتما این ابنیه باید به خارج از شهر منتقل شود. از نظر شهروندان و همچنین حفظ 
مرعی و منظر شهری وجود یک زندان در مرکز مشهد مناسب نیست. برای مجموعه دادگستری هم 
بهتر است که زندان مشهد به خارج از شهر منتقل شود. به همین دلیل این موضوع را در دستور 

کار قرار دادیم و دستورات ویژه ای در این خصوص صادر شد و حتما مسئولان شهری و 
استانی نیز این موضوع را پیگیری خواهند کرد تا هرچه زودتر فرایند انتقال زندان مرکزی به 

خارج از شهر انجام شود

,,

دور جدید مذاکرات ایرانی - سعودی به زودی برگزار می شود همکاری ۲۵ ساله ایران و چین نیاز به تصویب مجلس دارد؟

سفیر کشورمان در عراق اعلام کرد که دور پنجم مذاکرات 
ایران و عربستان به زودی در بغداد برگزار می شود.

ایرج مســجدی سفیر جمهوری اســلامی ایران در بغداد 
در اظهاراتــی تاکید کرد کــه دور پنجم مذاکرات ایران و 

عربستان به زودی در بغداد برگزار خواهد شد.
بر اســاس گزارشی که اخیرا ایسنا منتشر کرد با اعزام سه 
دیپلمات ایرانی به عربستان، نمایندگی ایران نزد سازمان 
همکاری اســلامی فعالیت مجدد خود در جده را پس از ۶ 

سال وقفه از سرمی گیرد.
حسین امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه کشورمان در دوم 
دی ماه 1۴00 در یک نشســت خبری با »فواد حســین 
»وزیر خارجه عراق در تهران با اشــاره به نقش بغداد در 
برگزاری چهار دور مذاکره بین ایران و عربســتان اعلام 
کرد: عربســتان ســعودی با صدور ویزا برای ســه تن از 
دیپلمات هــای ایران به عنوان دیپلمات های مســتقر در 
سازمان کنفرانس اسلامی در جده موافقت کرده و ویزای 
این دیپلمات های دریافت شــده اســت، او همچنین به 
تازگی در مصاحبه با الجزیره صدور روادید برای دیپلمات 
های ایرانــی برای حضور در جده را  نشــانه ای مثبت و 

خوب  عنوان کرد.
از سوی دیگر، سعید خطیب زاده، سخنگوی وزارت خارجه 
در ادامــه گفت وگوی خود با خبرنگاران در مورد اظهارات 
یکــی از نمایندگان مجلــس مبنی بر اینکــه به زودی 
ســفارتخانه های ایران و عربســتان بازگشایی می شوند 
خطاب به خبرنگار پرسش کننده با بیان اینکه مناسبت در 
مورد این اظهارات را از خود نماینده ای که این موضوع را 
مطرح کرده است بپرسید و من اظهارات ایشان را به طور 
کامل ندیده ام،  اظهار کرد: آنچه که در حال حاضر مطرح 
اســت تمرکز بر آغاز فعالیت نمایندگی ایران نزد سازمان 
همکاری اسلامی در جده است و دیپلمات های ما در این 

زمینه ویزا گرفته اند.
وی ادامه داد:  همان طور که آقای رئیســی رئیس جمهور 
در اولین مصاحبه مطبوعاتی خود پس از انتخاب شــان به 
این ســمت اظهار کردند ایران آمادگی گشایش سفارت 
خود در عربســتان را دارد و البته این بســتگی به طرف 
ســعودی دارد که چه اقدامات عملــی را انجام دهد و ما 
تمام تمهیدات را خواهیم اندیشید که این مسیر به سمت 

اجرایی شدن حرکت کند.

عضــو کمیســیون امنیت ملــی و سیاســت خارجی مجلس 
گفت:آنچه که بیــن ایران چین توافق شــده یک چارچوب 
همکاری مشــترک است.نامه نیوز نوشــت: عضو کمیسیون 
امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس گفت:آنچه که بین ایران 
چین توافق شده یک چارچوب همکاری مشترک است. عضو 
کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس اظهار کرد: در 
شرایط فعلی که موافقت نامه ای بین ایران و چین منعقد نشده 
نیاز نیست تا تفاهم نامه ها در مجلس بررسی و تصویب شود.

عباس  گلرو عضو کمیســیون امنیت ملی و سیاســت خارجی 
مجلس شــورای اســلامی درباره لزوم تصویب قراردادهای 
منعقد شده بین ایران و چین در قوه مقننه، گفت: آنچه که بین 
ایران چین توافق شده یک چارچوب همکاری مشترک است.
وی با بیان اینکه تاکنون موافقت نامه و یا قرارداد لازم الاجرا 
بین کشــورها منعقد نشده است، ادامه داد: این چارچوب های 
همکاری در قالب تفاهم نامه به امضا رسیده است که زمینه ها 
و رویکرد همکاری بین ایران و چین در طی ٢5 ســال آینده 

را مشخص می کند.
نماینده ســمنان در مجلس تصریح کرد:بــرای لازم الاجرا 
شــدن این تفاهم نامه ها نیاز است تا در حوزه های تخصصی 

موافقت نامه های تدوین شــود و در یــک فرآیند حقوقی در 
مجالس دو کشور به تصویب برسد.

عضو کمیســیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس اظهار 
کرد: در شــرایط فعلی که موافقت نامــه ای بین ایران و چین 
منعقد نشده نیاز نیســت تا تفاهم نامه ها در مجلس بررسی و 
تصویب شود.گلرو با اشاره به سفر اخیر رئیس جمهور و امضاء 
تفاهم نامه های در جهت ارتقاء مبادلات تجاری، عنوان کرد: 
در سفر روسای جمهورها به کشور دیگر این موضوع مرسوم 
اســت و توســعه روابط اقتصادی و تجاری از سوی دولت ها 

انجام می شود که نیازی به تصویب در مجلس ندارد.
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هزینه خانوارها بالا رفت؛ منبع آمار تورم وزیر اقتصاد کجاست؟
خاندوزی: دولت شتاب تورم را کم کرد

درحالی وزیر اقتصاد از کاهش شــتاب تورم خبر داد و آماری 
در ایــن رابطه اعلام کرد که بــا اعداد و ارقام اعلامی مرکز 
آمار ایران به عنوان مرجع رســمی انتشار آمار به ویژه تورم 
چنــدان مطابقت ندارد.امروز )جمعه( وزیــر اقتصاد در پیش 
خطبه نماز جمعه تهران به ارائه گزارشــی از اقدامات انجام 
شــده در حوزه اقتصادی دولــت پرداخت و در آن مروری بر 

وضعیت تورم داشت.
ایسنا نوشت: خاندوزی با تاکید بر جریان شتاب تورم در پایان 
دولت گذشته و رسیدن آن به بالاترین سطح در شهریورماه 
اعلام کرد که با اتخاذ سیاست های اقتصادی از شتاب تورم 
در ماه های اخیر کاسته شــده است؛ به طوری که از 3.8 در 
شــهریورماه به 3.3 در مهرماه و در نهایــت 1.3 درصد در 

دی ماه رسیده است.
گزارشــی که وزیر اقتصاد از آن یاد کــرد بیانگر ادامه روند 
کاهشی تا دی ماه است در حالی که گزارش مرکز آمار نشان 
می دهد تورم در شــاخص سالانه در دی ماه به روند کاهشی 
ادامه داده، ولی در دو شــاخص ماهانــه و نقطه به نقطه بار 

دیگر به مدار افزایشی برگشته است.
بــه همین بهانه آمار مرکز آمار در رابطه با تورم در ادامه این 

گزارش مرور خواهد شد.
برگشت تورم ماهانه به مدار افزایشی در دی ماه

تورم ماهانه که نشان دهنده شاخص قیمت در فاصله دوماه 
اســت، در ســال جاری از ٢.٧ درصد در فروردین به 0.٧ در 
اردیبهشت و  ٢.5 درصد در خردادماه کاهش یافت اما بعد از 

آن به طور نوســانی حرکت کرد که در نهایت در شهریورماه 
به بالاترین حد تورم ماهانه در 10 ماه اول امســال که ٩.3 

درصد است، رسید.
بعد از آن در مهرماه روند کاشــی در پیش گرفت که  به ٧.3 
درصد رسید و به  ٢.5 در آبان و 1.٧ درصد در آذرماه کاهش 
یافت ولی آنچه که برای گزارش دی ماه اعلام شد نشان داد 
که بار دیگر تورم روند افزایشــی داشته و نرخ ماهانه به ۴.٢ 

درصد در ماه گذشته رسیده که رشد 0.٧ درصدی داشت.

تورم نقطه به نقطه هم افزایشی شد
 نگاهی به وضعیت تورم نقطه به نقطه که نشان دهنده تغییر 
قیمت ها نســبت به ماه مشابه ســال گذشته است نیز نشان 
می دهد در سال جاری از فروردین ماه نرخ ۴٩.5 درصد یعنی 
بالاترین ســطح آن در 10 ماه  اول ثبت شــده است که در 
ادامه به ۴۶.٩ در اردیبهشــت ماه کاهش یافته و بار دیگر در 
خردادماه حدود یک درصد افزایش دارد ولی تا شــهریورماه 
به  ۴3.٧ درصد می رسد و بعد از آن روند کاهشی را تا پایان 

آذرماه طی کرده و نرخ 35.٢ درصد برای تورم نقطه به نقطه 
ثبت شده بود.

با این حال گزارش دی ماه مرکز آمار نشان داد که تورم نقطه 
به نقطه با افزایش 0.٧ درصدی به مدار افزایشــی برگشــته 
و 35.٩ درصد برای آن اعلام شــد، بــه عبارتی خانوارهای 
ایرانی برای تامین کالاها و خدمات خود در مقایسه با دی ماه 

پارسال به طور متوسط 35.٩ درصد بیشتر هزینه کرده اند.
تورم سالانه چه اعدادی را نشان می دهد؟

امــا تــورم ســالانه در دی ماه تنها شــاخصی بــود که به 
مسیر کاهشــی ادامه داده اســت، این در حالی است که از 
فروردین ماه ســال جاری که نرخ تورم ســالانه 38.٩ درصد 
بود روند افزایشــی طی کرد و به ۴5.8 درصد در شهریورماه 
رسید که طی سال های گذشته یک رکورد به حساب می رفت 
اما بعد از آن کاهشــی شــد  و در دی ماه ۴٢.۴ درصد برای 

آن ثبت شد.
مرجع رسمی کیست؟

براین اســاس این کــه وزیر اقتصــاد گزارش تــورم را بر 
مبنــای کدام آمار اعلام کرده مشــخص نیســت و اگر هم 
براســاس گزارش بانک مرکزی اســت که باید یادآور شــد 
براســاس مصوبه شــورای عالی آمار در دو ســال گذشته 
تنها مرجع رســمی تولید و انتشــار آمار به ویژه تورم و رشد 
اقتصادی مرکز آمار اعلام شــده بــود و بانک مرکزی نباید 
 نســبت به انتشــار آمار اقدام کند و آمار مرکــز آمار ایران

 مبنا است.

حقوق بازنشستگان در ۱۴۰۱ مشخص شد
سخنگوی کمیسیون تلفیق بودجه 1۴01 
میــزان افزایش حقوق بازنشســتگان در 

سال آینده را اعلام کرد.
با تصمیم جدید اعضای کمیسیون تلفیق 
لایحه بودجه سال آینده، رقم پیشنهادی 
حداقل حقوق کارمندان دولت، ۶0 درصد 
افزایش پیدا کرد و به  5.۶ میلیون تومان 

رسید.
این در حالی است که دولت سیزدهم در 

لایحه بودجه ســال 1۴01 پیشــنهاد کرده بود حداقل حقوق پایه کارکنان خود را برای سال 
آینــده به صورت پلکانی از 5  تا ٢٩ درصد افزایش دهد، به گونه ای که حداقل حقوق کارمندی 
از حدود 3 میلیون و 500 هزار تومان در ســال جاری، یک میلیون تومان افزایش پیدا کند و 
به ۴میلیون و 500 هزار تومان برسد. در این فرایند به طور میانگین حقوق گروه های مختلف 
به طور متوســط 10 درصد افزایش پیدا می کرد، اما میزان این افزایش از 5 تا ٢٩ درصد برای 

درآمدهای بالا و پایین در نوسان بود.
سخنگوی کمیسیون تلفیق بودجه 1۴01 در نشست خبری دیروز اعلام کرد: براساس مصوبه 
این کمیســیون، حداقل حقوق پیشــنهادی دولت در لایحه بودجه که ۴ میلیون و 500 هزار 

تومان بود که با ۶0 درصد افزایش به 5 میلیون  و ۶00هزار تومان افزایش یافته است.
رحیم زارع همچنین از اعمال نظر کمیســیون تلفیق لایحه بودجه 1۴01 بر پیشنهاد حداقل 
حقوق بازنشســتگان در سال آینده خبر داد و گفت: کف حقوق بازنشستگان دولت 5 میلیون 
تومان تعیین شــده و حقوق پرداختی به کارکنانی کــه بیش از 5 میلیون و ۶00 هزار تومان 
)حداقل حقوق مصوب در ســال1۴01( دریافت کنند نیز »حداقــل« 10درصد افزایش پیدا 

می کند.

  خبر جدید برای دارندگان سهام عدالت
معاون امور تعــاون وزارت تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی گفت: بر اســاس پیگیری 
کارگروه سهام عدالت،  سود سهام عدالت 
مربوط به عملکرد سال ٩٩ تا پایان سال 
جاری برای مشــمولان ســهام عدالت 

پرداخت می شود.
مهدی مسکنی در مورد اینکه چرا سهم 
٢5 درصدی تعاون از اقتصاد ملی که در 
قانون برنامه پنجم، ششم و سیاست های 

کلی اصل ۴۴ آمده است، محقق نشد، اظهار داشت: آخرین محاسبه سهم تعاون از حساب های 
ملی مربوط به ســال 8٩ است. قرار بود طبق سیاست های کلی اصل ۴۴ قانون اساسی سهم 

تعاون از اقتصاد به ٢5 درصد برسد، اما هنوز محقق نشده است.
وی دلیــل اصلی عدم تحقق ســهم تعــاون از اقتصــاد را این گونه عنوان کــرد که هنوز 
زیرساخت های اساسی برای بخش تعاون را نتوانسته ایم، برقرار کنیم و شبکه تعاون به شبکه 
حساب های ملی متصل نیست. بخشی هم در اراده سیاسی مدیران کشور است که در قانون 
اراده برای توســعه تعــاون وجود دارد، ولی برخی مجریان بــه روح حاکم بر قانون اعتقادی 

نداشتند و بنابراین محقق نشده است.
مســکنی در مورد اینکه برای دریافت سود سال ٩٩ سهام عدالت و توزیع آن بین ۴٩ میلیون 
مشمولان سهام عدالت چه برنامه ای دارید، گفت: کارگروهی برای سهام عدالت تشکیل شده 
که ما هم عضو هستیم، در کارگروه سهام عدالت قرار بر این شد، شیوه دریافت سود و تقسیم 
سود سهام عدالت بررسی شود و روز چهارشنبه ٧ بهمن ماه جلسه ای مجدد برگزار می شود که 

این سود چگونه به حساب سهامداران عدالت واریز شود.
وی در مورد اینکه آیا ســود عملکرد شرکت های ســهام عدالت برای سال٩٩ تا پایان سال 
1۴00 پرداخت می شود، بیان داشت: طبق قانون باید تا قبل از پایان سال سود سهام عدالت 
مربوط به عملکرد سال گذشته بین سهامداران توزیع شود. ما هم مطالبه گر هستیم و این سود 
باید از شرکت های سرمایه پذیر وصول و به روش متمرکز بین سهامداران عدالت توزیع شود.

  دارندگان کارتخوان بخوانند
جزئیات تازه درباره غیرفعال سازی دستگاه ها

در حالــی کــه دارنــدگان کارتخوان تا 
پایان بهمن ماه برای ثبت دســتگاه های 
کارتخوان خود در سامانه مالیاتی فرصت 
دارند، مدیرعامل شرکت شاپرک بر لزوم 
ثبت نام کامــل پذیرندگان در ســامانه 
مالیاتــی تاکیــد کرد و گفت: ســازمان 
مالیاتی پــس از مراجعه افــراد و تعیین 
تکلیف وضعیت پذیرندگی شان، دستگاه ها 
یا درگاه هایی که از سوی مالکان آنها به 

کد مالیاتی متصل نشده اند را به شرکت شاپرک جهت غیرفعال سازی معرفی می کند.
ایسنا نوشت: در راستای اجرای قانون پایانه های فروشگاهی و سامانه مؤدیان، بانک مرکزی 
باید با همکاری ســازمان مالیاتی نســبت به ســاماندهی دســتگاه های کارتخوان بانکی یا 

درگاه های پرداخت الکترونیکی اقدام کند.
در این بین، با اقدامات صورت گرفته از ســوی ســازمان امور مالیاتی و بانک مرکزی کلیه 
اشــخاص دارای ابزار پرداخت های بانکی می توانند با ورود به درگاه ملی خدمات الکترونیک 
مالیاتی به نشــانی my.tax.gov.ir فهرســت تمامی دســتگاه های کارتخــوان بانکی و یا 
درگاه های پرداخت الکترونیکی خود را مشاهده و نسبت به الصاق آنها به پرونده های مالیاتی 

قبلی و یا تشکیل پرونده مالیاتی جدید اقدام کنند.
از آنجــا که تمامی دســتگاه های کارتخوان بانکی و یا درگاه هــای پرداخت الکترونیکی که 
متناظر با پرونده مالیاتی نباشند، بانک مرکزی نسبت به غیرفعال کردن آن ها اقدام می کنند، 
دارنــدگان کارتخوان تا پایان ماه جاری فرصت دارند کــه به درگاه ملی خدمات الکترونیک 

سازمان امور مالیاتی مراجعه و اقدام لازم را انجام دهند.
در این زمینه، سیدکاظم دهقان، مدیر عامل شرکت شاپرک با اشاره به اینکه بر اساس تکالیف 
قانونی، شــرکت شاپرک اطلاعات کاربرانی که از سوی شرکت های پرداخت و پرداخت یار به 
عنوان دارنده دســتگاه کارتخوان و درگاه پرداخت الکترونیکی ثبت شده اند را به سازمان امور 
مالیاتی ارائه کرده اســت، اظهار کرد: ســازمان مالیاتی پس از مراجعه افراد و تعیین تکلیف 
وضعیت پذیرندگی شان، دستگاه ها یا درگاه هایی که از سوی مالکان آنها به کد مالیاتی متصل 

نشده اند را به شرکت شاپرک جهت غیرفعال سازی معرفی می کند.
وی ادامه داد: علاوه بر این در ماه های گذشــته شرکت شاپرک و سازمان امور مالیاتی ضمن 
اطلاع رسانی و ارسال پیامک از پذیرندگان خواسته اند که نسبت به تعیین وضعیت پایانه های 
ثبت شــده به نام آنها اقدام کنند که در طول این مدت عمده ترمینال ها، با تمایل پذیرنده و 
تشکیل پرونده، پیش ثبت نام مالیاتی شده اند و لازم است در موعد مقرر با مراجعه به سایت 

سازمان امور مالیاتی، نسبت به ثبت نام کامل اقدام کنند.
دهقان افزود: اخیرا برخی از افرادی که برای آنها پیامک ارسال شده است، اعلام کرده اند فاقد 
ترمینال بوده و یا چند پرونده مالیاتی به نام آنها ایجاد شده است در حالی که تنها یک ترمینال 
دارند.وی تاکید کرد: ممکن اســت بــه دلایل مختلفی از جمله تخلف برخی شــرکت های 
پرداخت و پرداخت یار در ثبت کد ملی بدون اطلاع افراد در سامانه ها، اتصال چند کدپستی به 
یک کارت ملی و یا ثبت درگاه در چند شرکت پرداخت، اسم افراد در سامانه مالیاتی به عنوان 
دارنده چند ترمینال و پذیرنده ثبت شــده باشد، با این حال این افراد نباید هیچ گونه نگرانی 
داشــته باشــند، چرا که در صورت مراجعه در زمان مقرر و حذف کارت خوان ها یا سایر ابزار 
پذیرش غیر مرتبط متصل به پرونده مالیاتی، این ترمینال ها غیرفعال و حذف خواهند شــد و 
مســئولیتی قانونی متوجه آنها نخواهد بود.به گفته مدیرعامل شرکت شاپرک، مسئولیت ثبت 
ابزارهای پذیرش به شــرکت های پرداخت و پرداخت یار مربوط شــده و آنها باید پاسخگوی 

ثبت نام های غیر موجه باشند.

باخبر باشید

ده فرمان خاندوزی برای بازاری که پاشنه آشیل تیم اقتصادی دولت شده

اعتماد با تئوری و توئیت به بورس برمی گردد؟
بســته جدید نجات بورس کــه خاندوزی از 
آن به عنوان یک گام تحول زای بزرگ نام 
بــرده با کاهش نرخ خوراک پالایشــگاه ها 
جلوی ورشکستگی پالایشگاه ها را می گیرد 
و بندهای مربوط بــه مالیات و دارایی های 
ارزی کمک به بانکی ها و صنعتی هاســت 
اما چالش بزرگ وزیر اقتصاد در بورس عدم 
اعتماد سرمایه گذاران حقیقی است. اتفاقی 
که با انتقاد نمایندگان مجلس و اصولگرایان 
از خاندپزی همراه شــده . آنها که به او می 
گویند نجات اقتصاد با تئوری و توئیت اتفاق 

نمی افتد.
به گزارش خبرگزاری خبرآنلاین، دادســتان 
کل کشور می گوید:»کلید حل مشکل بورس 
در دســت وزیر اقتصاد است.« جملهای که 
درســت در همان روز نخســت اعلام بسته 
پیشنهادی جدید وزارت اقتصاد برای نجات 
بورس از ســوی دادســتان کلکشور به ایرنا 

بیان  شد.
بسته ای که با پایین نگه داشتن هزینه تمام 
شده پتروشیمی ها و پایین تر محاسبه شدن 
نرخ دارایی های ارزی گروه های بانکی سعی 
در گرفتن شــیب تند سقوط شاخص بورس 

دارد .
این بســته ، این نقشه راه و مردی که حالا 
از ســوی نهاد نظارتی لقب کلیددار را گرفته 
در آزمونی ســخت قرار دارند و اگرچه بسته 
پیشنهادی در روز نخســت باعث رشد ٢1 
هزارتایی شــاخص شــد اما هنوز ابهاماتی 
درباره بســته جدید حمایتی دولت از بورس، 
وجود دارد که پاســخی برای شــان مطرح 
نشده و این شــائبه را به وجود می آورد که 
کلیددار منتخب، برنامه منسجم و هدفمندی 

برای حل این مشکلات دارد؟
شــاخص بورس در دوران حکمرانی دولت 
ابراهیم رییسی، عمدتا روندی نزولی را طی 
کــرده و یکی از چالش هــای اصلی دولت 
در این مدت به حســاب می آید. دولتی که 
وعده حل یک هفته ای مشــکل بورس را 
داده بود و مدام رئیس و اعضای شــاخصش 
قبل و بعد از انتخابات از ســامان دهی اش 
می گفتند، اما در 150 روز نخســت در این 
مسیر توفیقی بدســت نیاورد و در آستانه از 
دســت رفتن کف ٢/1 میلیونی شاخص بار 
دیگر هشتگ رئیسی و بورس داغ شد. مردم 

و فعالان بازار سهام و مدام وعده های او و 
همکارانش همچــون وزیر اقتصاد و معاون 
اقتصادی رییس جمهور ، رئیس بنیاد شهید 
که خود یکی از بزرگترین صاحبان ســهام 
در بورس و صاحب بسیاری از شرکت های 
بورســی اســت، درباره حل ســریع مسائل 
بورس گوشــزد می کنند و ایــن بخش از 
سخنان کابینه رئیســی، در فضای مجازی 

انعکاس زیادی داشته است.
این شــرایط سخت سبب شــد تا بخشی از 
جدیدترین گفتگوی رییس دولت ســیزدهم 
با صدا و سیما، به موضوع بورس اختصاص 
داشته باشد. سه شنبه شــب بود که رئیسی 
رو به مردم گفت :»تیم اقتصادی دولت، در 
حال جمع بندی راه های کارشناسی شده به 
منظور خروج بازار ســرمایه از بحران است. 
برنامه ای که صبح فردا از سوی وزیر اقتصاد 

اعلام می شود.«
برنامه ای که چهارشــنبه از سوی خاندوزی 
اعلام شــد، ایــن بود:»بر اســاس مصوبه 
شورای اقتصاد، نرخ خوراک پتروشیمی ها و 
سوخت نیروگاه ها و کارخانه ها به رقم قبلی 
برمی گــردد و حتی برای دو مــاه باقیمانده 
از ســال جــاری هم نــرخ خــوراک برای 
پتروشــیمی ها 5 هزار تومان و نرخ سوخت 
بــرای نیروگاه ها و فولادی ها ٢ هزار تومان 

اعلام شود.
همچنین با مصوبه دولت قرار شد دارایی های 
ارزی به نرخ ٢٢ هزار تومان محاسبه و این 
باعث می شود گروه بانکی ها هم در بورس 
رشــد کنند و سهام آنها از ریزش نجات پیدا 

کند.«
اتفاقــی که در روز نخســت مانع از ریزش 
بورس شــد اما اینکه این نسخه نسخه ای 
شــفابخش باشــد پاسخ به آن بســیار زود 
اســت چون آنچه با تصمیمی دستوری رقم 
خورده است اما همچنان فاکتورهای اثرگذار 
بسیاری بر بازار هستند که می توانند توازن 
بازار را بر هم بزنند و البته این چالش بزرگ 
پیش روی بازار است که سرمایه داران خرد 
دیگر شهامت ریسک حضور در بازار سرمایه 

را به این سادگی ندارند.
دی ماه سرخ برای فعالان بازار سرمایه

آمارها نشــان می دهد بازار اوراق بهادار در 
دی ماه سال جاری با افت بیش از ٧5 هزار 

واحدی مواجه شــده است. بازدهی منفی 5 
درصدی بورس در ماه گذشته، با همه افت و 
خیزهای موجود موجب شدت گرفتن خروج 
پــول از بورس شــد که خطر جــدی برای 

بازارهای موازی داشت.
همچنین افت معاملات خرد در بازار سرمایه 
نیز نشــان داد سهامداران حقیقی علاقه ای 
به انجام معامله تا مشــخص شدن وضعیت 

بازار ندارند.
فقط در دی مــاه، مبلغی بیــش از ۶ هزار 
میلیارد تومان از بازار خارج شــده و این در 

حالی بود که بازار، تشنه نقدینگی بود .
در صورتی که کوچکترین حمایتی از ســهم 
ها صــورت می گرفت، بازار بــا تغییر روند 
روبرو می شــد و می توانســت به وضعیت 
متعــادل برگردد. این بســته احتمالا همان 
شوکی اســت که خاندوزی با آن امید دارد 

بازار سرمایه را به سامان برساند.
ولی هنــوز اتفاقاتی چون آینــده مذاکرات، 
سرنوشــت طرح هایی چــون ارز ترجیحی، 
برنامــه های مالیاتی دولــت برای 1۴01 و 
تورمی که مشخص نیست در نهایت در چه 
نقطه ای خواهد ایستاد از چالش های بالقوه 
بورس هســتند و تب داغ رمزارزها از سویی 
دیگر به عنوان رقیب در کنار بازار ســرمایه 
هــر روز مخاطبان بیشــتری پیدا می کنند. 
همین امروز تا نقطه اوج ٢ میلیون ، شاخص 

فاصله ای معنادار دارد.
رفقای دیروز، منتقدان امروز آقای وزیر به 

خاطر بورس
یکــی از ایراداتی که تیــم نزدیک به دولت 
رئیســی قبل از در دست گرفتن دولت مدام 
درباره اش ســخن می گفتنــد، گروه های 
دارای تضاد منافع بودند. همان ها که قاضی 
زاده هاشــمی مدام با لفظ دانه درشــت ها 
از آنهــا نام می برد و مــی گفت باید با آنها 
برخورد شــود تا مشکل بورس سه روزه حل 
شود. اتفاقیکه البتهتا امروز که خود او صاحب 
یکی از مهمترین نهادهای دارای شــرکت 
های بورســی شده به ســرانجامی نرسیده 
اســت و همین اواخر دعوای ســهامداران 
بورسی بانک دی بازتاب های منفی بسیاری 

را برای او و دولت به همراه آورد.
ایرادی که منتقدان وزیــر اقتصاد در زمینه 
بــورس به او هم وارد می دانند. ایراداتی که 

سبب شده حتی چهره های تندروی پایداری 
هم در صف مقدم منتقدان خاندوزی باشند. 
از موســوی لارگانی در مجلــس تا حمید 
رسایی! از نمایندگانی که بارها درباره تضاد 
منافع منتصبــان خاندوزی ایراد گرفته اند و 
تصمیمات بورســی او را نقد کرده اند تا 30 
نماینده ای که لارگانی می گوید پای برگه 
استیضاح وزیر جوان را که همکار سابقشان 

در مجلس بودند، امضاء کرده اند.
چالش تیم بورسی خاندوزی

»امروز انتخاب اعضای متخصص و خوشنام 
برای  شورای عالی بورس مهمترین حمایت 

دولت از  بازار سرمایه است.«
وقتی در ٢1 مهرماه احســان خاندوزی تیم 
جدید شــورای عالی بورس و رئیس جدید 
ســازمان اوراق بهادار را برگزید، بر این باور 
بــود که بزودی بورس را به نقطه تعادل می 

رساند .
او که قبلتر و در مقام نایب رئیس کمیسیون 
اقتصادی مــدام به بورس انتقاد داشــت و 
از نقشــه های شــفابخش خــود در توئیتر 
می نوشــت. اما ترکیب فلاح شمس، علی 
سعیدی و احمد شعبانی که مجید عشقی را 
هم برای ریاست سازمان بورس اوراق بهادار 
برگزیدند در تمام این ۴ ماه اخیر نتوانســتند 
ســامانی به بازار دهند. تیمی که خاندوزی 
به اصرار توانســت از تیــم اقتصادی دولت 
مجوز امضا احکام شــان را بگیرد تا همان 
گروهی شوند که نجات بخش بازار سرمایه 
شــوند. ولی همین ترکیب پــس از ناکامی 
ماه های اخیر و عدم نتیجه بخشــی بســته 
شفابخش شان در ٢1 آذرماه با موج انتقادات 
روبرو شــدند. اینجا بود کــه برای اولین بار 
نمایندگان مجلس با انتقاد از تصمیم سازانی 
که قانون تضاد منافع را زیر پا گذاشــته اند، 
خانــدوزی را برای انتخاب تیمش به چالش 

کشیدند.
افرادی چون علی ســعیدی کــه رکورددار 
عضویت در صندوق های بورســی است و 
همزمان در حدود 10 شرکت و صندوق حق 

امضا دارد.
اگرچه تیم دولت ســیزدهم در گذشته منتقد 
دانه درشــت ها و ابوالمشــاغل ها بود، در 
ماه های گذشــته به واســطه تیم بورســی 
خاندوزی زیر فشــار رفت. فشــارهایی که  

باعث انتشــار خبر استعفای علی سعیدی از 
شورای عالی بورس شد اما هیچ جایگزینی 
هم برای این فعال بورســی و فعال بانکی 
معرفی نشــد و همچنان به نظر می رســد 
همان تیم قبلی مسئولیت اداره بورس را زیر 

نظر خاندوزیبر عهده دارند!
چرا بسته بورسی جدید به لایحه بودجه 

افزوده نشد؟
کســری بودجه بزرگترین چالش پیش روی 
دولت اســت. اگرچه امید به نتیجه بخشی 
مذاکرات و افزایــش درآمدهای نفتی یکی 
از امیدها به آینده اســت تا بخشی از فشار 
درآمدهای مالیاتی اگر محقق نشــد، کشور 
با چالش روبرو نشــود امــا به طور همزمان 
عرضه امــلاک و دارایی های دولت یکی از 
امن ترین راه های تامین ســرمایه غیر تورم 
زا برای دولت اســت اما چالــش های بازار 
سرمایه ســبب شده تقریبا بخش ناچیزی از 
درآمدهای پیش بینی شــده از این محل در 
سال 1۴00 تامین شود و لغو معامله 13 هزار 
میلیارد تومانی هلدینگ خلیج فارس هم این 

امید دولت را کمتر از قبل کرد.
با ایــن وجــود و اقلا بــرای 1۴01 دولت 
ســیزدهم به این مسیر چشم دوخته تا شاید 
ناچار به فروش اوراق بانکی نباشــد.  برخی 
کارشناســان معتقدند دولت بــه هرنحوی 
به دنبال ایجاد درآمد برای کســری بودجه 
احتمالی در ســال آینده است و عدم تقدیم 
رسمی بسته 10 بندی اعلام شده توسط وزیر 
اقتصاد به مجلس، بــرای الحاق به لایحه 

بودجه نیز بر این ادعا صحه می گذارد.
با این اوصاف اگر شــرایط بازار ســرمایه، 
در روزهای آینده بــا پالس ها و تصمیمات 
درست و منطقی از ســوی مسئولان ارشد 
دولتی همراه نشــود، نمی تواند با وعده ها 
و توییت ها روند ســبز خود را ادامه دهد و 
سهامداران  بین  گرفته  شــکل  بی اعتمادی 
خرد و ســکانداران بخش اقتصادی دولت، 
موجب خواهد شــد پس از یک دوره کوتاه، 
رونــد مثبت دوباره تبدیل به ســیر نزولی و 
خروج مجدد پول از بازار شــود. این چالشی 
اســت که خاندوزی در مقام کلیــددار بازار 
سرمایه باید برایش راهکاری بیابد. راهکاری 
که با توئیت ، ابوالمشاغل ها و تئوری های 

روی کاغذ قابل حل نیستند.
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برخورد با نصب کننده های کاتالیست 
اجاره ای برای فریب مراکز معاینه فنی

مدیریــت امــور اجرایــی معاینه فنی 
خودروهای کشــور با اشــاره به اینکه 
با اســتفاده از اکیپ های فنی ســیار و 
دســتگاه آنالیز گاز خروجــی خودروها 
به هنگام تــردد در کنار جــاده کنترل 
می شــوند، از برخورد با افــرادی که به 
قصد فریب مراکــز معاینه فنی اقدام به 
نصب کاتالیســت اجاره ای کرده اند، خبر 

داد.
عبدالله متولی در گفت وگو با ایسنا، با تأکید بر تأثیر کاتالیست در بهبود عملکرد خودروها گفت: 
درخصوص کاتالیســت باید به ماده ٢ آیین نامه کاهش آلایندگی هوای کلانشــهرها مصوب 
ســال13٩0 در هیئت وزیران اشــاره کنم. امیدواریم  بر اساس این ماده و دو تبصره ذیل آن؛ 
از یک ســو تولید و عرضه کاتالیســت با کیفیت در کشور به سبب کاهش قیمت آن، افزایش 
یابد و از طرفی با همکاری جمعی ارگان هایی همچون وزارت صمت، ســازمان محیط زیست 
و دســتگاه های انتظامی و قضایی،  نظارت بر تعمیرگاه های متخلفی که به قصد فریب مراکز 

معاینه فنی اقدام به نصب و اجاره کاتالیست می کنند؛ تشدید شود.
وی افزود: طبق بررسی های انجام شده کاتالیست ٩0 درصد از گازهای سمی را بی اثر می کند، 
چنانچه به عنوان نمونه هیدروکربن های نسوخته که از موتور خارج می شوند را تبدیل به آب 
و دی اکســید کربن می کند و یا اکســیدهای ازُت را به گاز ازُت تبدیل  می کند که این موارد 

بسیار در کاهش آلودگی هوا موثر هستند.

  وزیر کشور از نزدیک مشکلات محل دفن 
زباله سراوان رشت را بررسی کرد

دکتر احمد وحیدی وزیر کشــور در جریان پانزدهمین سفر هیات دولت به استان گیلان امروز 
جمعه از محل دفن زباله در ســراوان رشــت بازدید کرد تا از نزدیک مشکلات این مجموعه 

را بررسی کند.
به گزارش خبرنگار ایرنا، وزیر کشور در این بازدید از نزدیک وضعیت نامناسب محل دفن زباله 
در سراوان رشــت را بازدید کرد، مسئولان شهرداری رشت نیز از مشکلات دفن زباله در این 

منطقه گزارشی ارایه دادند.
جمعی از اهالی منطقه نیز درباره وضعیت نامناســب محل دفن زباله در سروان رشت با دکتر 

وحیدی چهره به چهره صحبت کرده و خواستار رفع مشکلات این منطقه شدند.
آنان از وزیر کشــور خواستند تا در این محل زباله دفن نشود، دکتر وحیدی هم ضمن شنیدن 

سخنان مردم بیان داشت: باید بنشینیم تا با مسئولان مربوطه به نتیجه ای برسیم.
افزون بر 30 ســاله منطقه سراوان رشت محل دفن زباله شده  است، انباشت زباله در سراوان 
رشــت سالهاســت که به عنوان یکی از دغدغه های مهم مردم و دوســتداران محیط زیست 

گیلان و کشور تبدیل شده است.
محل دپوی زباله سراوان با وجود اینکه چندین سال از عمر استاندارد و قانونی آن گذشته، اما 
به دلیل عدم تحقق وعده های مدیریتی همچون احداث نیروگاه زباله ســوز همچنان میزبان 
زباله بخش عمده ای از استان است به طوری که دیگر از ظرفیت و گنجایش آن چیزی باقی 
نمانده است.هم اینک براساس آمارهای ارائه شده، روزانه نزدیک به ٢ هزار تن زباله در مناطق 
شــهری و روستایی گیلان تولید می شود و در این میان بیشترین تولید زباله در روز، مربوط به 
کلانشــهر رشت است که در ایام نوروز با ورود مسافران و گردشگران میزان زباله تولیدی این 

شهر به حدود ٢50 تن می رسد و همگی راهی خطه سبز سراوان رشت می شوند. 
آیت الله دکتر سیدابراهیم رییسی رییس جمهور در ادامه سفرهای استانی دولت سیزدهم، صبح 

امروز جمعه 8 بهمن ماه وارد استان گیلان شد.
آیت الله دکتر ســیدابراهیم رییســی صبح امروز در فرودگاه بین المللی سردار جنگل رشت از 
سوی آیت الله رسول فلاحتی نماینده ولی فقیه در گیلان، اسدالله عباسی استاندار و جمعی از 

مسوولان مورد استقبال قرار گرفت. 

  ۴۰ هزار پرستار پروانه صلاحیت حرفه ای 
دریافت کرده اند

معاون پرستاری وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی با بیان اینکه تاکنون برای بیش از 
۴0 هزار نفر از گروه پرســتاری پروانه صلاحیت حرفه ایر صادره شده است، گفت: در سومین 

دوره این آزمون ۶800 پرستار برای دریافت پروانه صلاحیت حرفه ای شرکت کرده اند.
به گزارش وزارت بهداشــت، عباس عبادی در حاشــیه بازدید از محل آزمون صلاحیت حرفه 
ای پرســتاری در دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشــتی با بیان اینکه این آزمون در تهران در 
سه دانشگاه شهید بهشتی، تهران و ایران و در دانشگاههای مراکز استانها به صورت همزمان 
برگزار می شود، اظهارداشت: این آزمون در رشته های کارشناسی، کارشناسی ارشد و دکترای 
پرســتاری، اتاق عمل و هوشبری برگزار شد و بیش از ۶800 نفر در این آزمون شرکت کرده 
اند.  وی اظهار داشــت: داشتن پروانه صلاحیت حرفه ای برای پرستارانی که  تقاضای پست 
های بالاتر یا درخواست تاسیس مراکز مشاوره پرستاری و مراقبت در منزل دارند، الزامی است.
وی با بیان اینکه با اجرای تعرفه گذاری خدمات پرســتاری کسب پروانه صلاحیت حرفه ای 
اجباری می شــود، ادامه داد: پروانه صلاحیت حرفه ای در گذشــته به صورت مبتنی بر کسب 
امتیازات باز آموزی بود و به دلیل اجباری نبودن آن اســتقبال خوبی از آزمون صلاحیت حرفه 
ای نمی شــد. ولی با توجه به نیاز گواهی مذکور و کاربرد آن در موارد یادشــده، تعداد شرکت 
کننــدگان رو به افزایش اســت.در آینده نزدیک صدور گواهــی صلاحیت حرفه ای بصورت 

الکترونیکی خواهد شد.

خبر

برداشت بی رویه از رودخانه ها در حوزه راه و آب مشکل ایجاد کرده ممنوعیت تردد ۱۵۰۰ تاکسی کاربراتوری از سال ۱۴۰۱

معاون توســعه روســتایی دولت، دومین مشکل شهرستان 
فومن را برداشت بی رویه و ناهماهنگ از بستر رودخانه ها 
به صورت شــن و سنگ دانست و بیان کرد: برداشت های 
بی رویه مشکلاتی را در حوزه آب و راه ایجاد کرده است و 

شاهد تخریب و آسیب دیدگی پل ها هستیم.
سید امیرحسین مدنی در جلسه شــورای اداری شهرستان 
فومن، یکی از مهمترین روش ها برای حل مشکلات مردم 
را انتقال درست مسائل و مشــکلات به مسئولان دانست 
و اظهار کرد: مســئولان باید ســاز و کاری را ایجاد کنند 
تا مشــکلات درســت و دقیق از بدنه جامعه به لایه های 
کارشناسی و سپس مدیریتی منتقل شود.وی با بیان اینکه 
از ابتدای دولت تاکنون ســعی کردیم مشــکلات در حوزه 
منابــع طبیعی و طرح هادی روســتاها را حل کنیم، افزود: 
مردم بهترین منتقل کننده مسائل و مشکلات به مسئولان 
هستند، زیرا ســال ها با مشکلات مواجه بودند و آسیب ها 
را متحمل شدند.معاون توسعه روستایی و مناطق محروم و 
عشایر ریاست جمهوری، با تاکید بر لزوم دیدار بدون واسطه 
مســئولان با مردم، تصریح کرد: در بین مردم بودن بسیار 
مفید است و باید این شیوه را ادامه دهیم.مدنی، با اشاره به 
مشکلات فراوان شهرستان بزرگ و ارزشمند فومن به ویژه 
در حوزه روســتاها، اضافه کرد: باید تعارضات بین مردم با 
بنیاد مســکن و منابع طبیعی را حل کنیم و ماده ۴ فقط در 
یک روستا اعمال شده است.وی دومین مشکل شهرستان 
را برداشــت بی رویه و ناهماهنگ از بســتر رودخانه ها به 
صورت شــن و سنگ دانست و بیان کرد: برداشت های بی 

رویه مشــکلاتی را در حوزه آب و راه ایجاد کرده اســت و 
شاهد تخریب و آسیب دیدگی پل ها هستیم.

معاون توســعه روستایی دولت خواســتار هماهنگی وزارت 
صمت و آب منطقه ای در حوزه برداشــت از رودخانه ها و 
احداث کف بندها شد و خاطرنشان کرد: برداشت از رودخانه 
هــا اول باید برای مردم همین منطقه باشــد و ســپس به 
ســایر مناطق برود.وی مشکل راه و فرسودگی شبکه آب و 
برق را نیز یادآور شــد و گفت: متاسفانه شاهد تنش آبی در 
شهرســتان فومن هستیم و ٢5 روستا با تنش آبی در فصل 

کشاورزی مواجه هستند.
مدنــی، همچنین به مســئله میراث فرهنگی در شــهرک 
ماسوله اشــاره و عنوان کرد: اقلیم ماسوله سردسیر بوده و 
نیازمند گاز است لذا به واسطه توریستی بودن این منطقه و 
لزوم برخورداری مردم از نعمت گاز، خواستار هماهنگی بین 

میراث فرهنگی و وزارت نفت هستیم.

معـاون فنـی و بهـره بـرداری سـازمان تاکسـیرانی شـهر 
تهـران از ممنوعیـت فعالیـت 1500 تاکسـی کاربراتوری از 

ابتـدای سـال آینده خبـر داد.
سـیدعلی محتشـمی پور در گفت وگـو بـا ایسـنا، در مـورد 
مـلاک و شـرایط فرسـودگی خودروهـای حمـل و نقـل 
عمومـی گفت: بر اسـاس قانـون هوای پـاک دولت مکلف 
اسـت کـه ضوابط فرسـودگی ناوگان چه در بخش سـواری 
و شـخصی و چـه حمـل و نقـل عمومـی که تاکسـی ذیل 

آن قـرار دارد، را تعییـن کنـد. 
 8 مـاده  آیین نامـه  اسـاس  بـر  کـه  ایـن  بیـان  بـا  وی 
قانـون هـوای پـاک کـه شـرایط و مـلاک فرسـودگی در 
آن قیـد شـده اسـت، از ابتـدای سـال 1۴01 برابـر الزامات 
قانونـی از تـردد هـر گونـه تاکسـی کاربراتـوری در سـطح 
کلان شـهرها از جملـه تهـران ممانعـت بـه عمـل می آیـد، 
گفـت: لـذا مالـکان تاکسـی های فرسـوده کـه شـامل این 
شـرط می شـوند یعنـی تاکسی هایشـان کاربراتـوری اسـت 
می بایسـت نسـبت بـه نوسـازی و ثبت نـام تاکسـی جدیـد 

کنند.  اقـدام 
محتشـمی پور بـا بیـان این کـه دیگر نوع و سـن تاکسـی، 
مـلاک فرسـودگی نیسـت، اظهـار کـرد: اساسـا سـاختار 
خودروهـای کاربراتوری مشـمول فرسـودگی ناوگان شـده 
اسـت و پلیـس راهـور مکلـف به هدایـت ایـن خودروها به 

پارکینـگ خواهـد بود. 
وی بـا بیـان اینکـه تنهـا 1500 تاکسـی کاربراتـوری در 
تهـران فعـال اسـت و مشـمول ایـن مصوبـه مـی شـوند، 

افـزود: از مالـکان تاکسـی های کاربراتـوری می خواهیم که 
هرچـه سـریعتر نسـبت بـه ثبت نـام جهـت خریـد تاکسـی 
جدیـد اقـدام کننـد تـا در سـال 1۴01 متحمـل خسـارت 

 . ند نشو
معـاون فنـی و بهـره بـرداری سـازمان تاکسـیرانی شـهر 
تهـران در مـورد شـرایط فرسـودگی گفـت: تا سـال جاری 
مـلاک فرسـودگی نـاوگان در حمـل و نقـل طـول عمـر 
نـاوگان بـود بـه گونـه ای کـه سـن فرسـودگی خودروهای 
گاز سـوز و بنزینـی 10 تـا 1٢ سـال تعییـن شـده بـود. 
اساسـا  آیین نامـه مصـوب سـال 1۴00  حـالا طبـق  امـا 
تعریـف فرسـودگی نـاوگان تغییر کـرده و ملاک از »سـن 
فرسـودگی« بـه »مـرز فرسـودگی« تغییـر کرده اسـت که 
بـر ایـن اسـاس اگـر خودروها فـارغ از سـال تولیدشـان به 
طـور مسـتمر دو بـار از تسـت های معاینـه فنـی رد شـوند 
فرسـوده محسـوب شـده و می بایسـت نسـبت به اسقاط و 

نوسـازی آنـان اقـدام کنند.

گزارشی از یک چالش اجتماعی:

عمل زیبایی؛ زشتی یا نبود اعتماد به نفس
 جراحی های زیبایی طی چند دهه گذشته پا 
به عرصه ظهور گذاشــته و با پذیرفته شدن 
از ســوی اکثریت به یکــی از هنجارهای 
اجتماعی تبدیل شــده و بــه عنوان دغدغه 
روزمره بخشی از افراد جامعه به ویژه زنان، 

نمود چشمگیری یافته است.
اگرچه زیبا دوستی به عنوان یک امر فطری 
در نهاد بشــریت نهفته اســت اما افزایش 
بی رویه جراحی هــای زیبایی طی چند دهه 
گذشــته در ایران قابل تامل و بررسی است  

و تبعات مختلفی را به همراه داشته است.
در باب افزایش بی رویه جراحی های زیبایی 
در ایران همین بس که کشورمان بالاترین 
تعــداد جراحی های بینی را در جهان به خود 
اختصاص داده است و جراحی های ترمیمی 
در ســایر مناطق بدن مانند صورت و شکم 
نیز طرفداران زیــادی را به خود اختصاص 

داده است.
عضو هیات عملی دانشــگاه آزاد اســلامی 
واحــد قوچان در این خصوص گفت: آنتونی 
گیدنز معتقد اســت زنان به ویژه براســاس 
ویژگی های جسمانی شان مورد قضاوت قرار 
می گیرند که وی آن را ناشی از این می داند 
که هنجارهای اجتماعی ما در مورد زنان به 
نسبت بیشــتری بر جذابیت جسمانی تاکید 

دارد.
دکتــر مهناز امیرپور افــزود: آنچه به لحاظ 
اجتماعــی تصویر مطلوب از بــدن تعریف 
می شــود در مورد زنان تصویری لاغراندام 
و نه عضلانی اســت و هر چند امروزه زنان 
در عرصه عمومی و زندگی اجتماعی نسبت 
به قبل، فعال تر شــده اند اما همچنان همان 
قدر براساس پیشرفت ها و موفقیت شان مورد 
ارزیابی قرار می گیرند کــه بر پایه وضعیت 

ظاهری شان.
وی ادامه داد: مدیریت بدن به معنای نظارت 
و مراقبت و دســتکاری مستمر ویژگی های 
ظاهری و مرئی بدن اســت این شاخص بر 
رفتــار و جنبه هایی از زندگی فرد تاکید دارد 
که منجر به بهبــود و ارتقای جذابیت بدنی 
- و نه لزوما سلامت بدنی - فرد می  شود.
تاثیر فضای مجازی در گرایش به عمل 

های زیبایی
عضو هیات عملی دانشــگاه آزاد اســلامی 
واحد مشهد در خصوص تاثیر فضای مجازی 
بر گرایــش زنان به عمل های زیبایی گفت: 
شــبکه های اجتماعی و مجــازی به محلی 
برای حضور اقشــار مختلف جامعه به ویژه 

جوانان و مکان تبادل آرا و افکار ایشــان و 
تامین نیازهای متناســب با زندگی اجتماعی 
جوانان تبدیل شده است و جای تردید نیست 
که فضای کنونی رســانه های نوین ارتباطی 
همچون شبکه های اجتماعی مجازی، تولید 
و ساخت مد و ارائه الگو در راستای مدیریت 

و کنترل بدن را به دنبال دارد.
بــه گزارش ایرنا امیرپور افــزود: به ویژه در 
ایران، دســتیابی به زیبایی بــرای جوانان 
نظیر اســتفاده از لوازم متنوع آرایشی، انواع 
مدل های مــو، انجام جراحی هــای زیبایی 
شیوع پیدا کرده است و بروز حساسیت بیش 
از حد در مورد بدن و ظاهر آن بیشــتر منجر 
به بروز مشــکلاتی در بدن نظیر بی نظمی 
در تغذیه، کاهــش اعتماد به نفس، لاغری 
و آسیب های بدنی شــده است لذا مدیریت 
بدن اهمیت زیــادی یافته و تبدیل به یکی 

از مهم ترین دغدغه های جوانان شده است.
وی ادامه داد: نظریه برجسته ســازی مدعی 
تاثیر رســانه ها بر شــناخت و نگرش مردم 
و تعیین اولویت های ذهنــی آنان از طریق 
انتخاب و برجسته سازی بعضی از موضوعات 
و رویدادهــا در قالب خبر و گزارش اســت. 
به این معنا که رســانه ها با برجسته ساختن 
بعضی از موضوع هــا و رویدادها، بر آگاهی 
و اطلاعات مــردم تاثیــر می گذارند گرچه 
نمی تواننــد تعیین کنند که مــردم چگونه 
بیندیشند اما می توانند تعیین کنند که درباره 

چه فکر کنند.
این دکترای جامعه شناســی گفت: بنابراین 
از علل دیگر گرایــش زنان به جراحی های 
زیبایــی می تــوان بــه تبلیغات رســانه ها، 
و  اجتماعی  شــبکه های  مجازی،  فضاهای 
شــبکه های ماهواره ای اشــاره کرد چرا که 
فشارهای بیرونی به منظور هماهنگ شدن 
با شیوه های مشخص بدن مطلوب، مجازی 

زنان و مردان را هدف مصرف قرار داده اند.
علل گرایش بی رویه به عمل های زیبایی

کارشــناس ارشــد روانشناســی بالینی به 
خبرنــگار ایرنا گفت: از منظر روانشناســی 
علل و چرایــی روی آوردن بی رویه زنان به 
عمل های زیبایی را می توان به ٢ بعد روانی 

و اجتماعی تقسیم کرد.
فرزانه سیستانی با اشاره به موضوع خودپنداره 
در علم روانشناســی رشد و شخصیت افزود: 
از نظر روانشناسی در حوزه بهداشت و روان، 
خودپنداره یعنی تصوری که فرد از خودش و 
ویژگی های ظاهری و شخصی اش دارد که 

از کودکی بر اثر بازخوردهایی که دیگران به 
او دادند و از طریق سبک های فرزند پروری 
و تعاملات کلامی والدیــن با کودکان این 
تصویر در آنها شکل گرفته است بنابراین از 
بعــد روانی یکی از علل تمایل بی رویه زنان 
به عمل های زیبایی این اســت که تصویر 

بدنی بد و نامناسبی از خود دارند.
وی بــا بیان ایــن که یکی دیگــر ار علل 
روانــی گرایــش بــه عمل هــای زیبایی 
موضــوع کارآمدی در فرد اســت ادامه داد: 
بازخوردهــا و تعاملات والدیــن و مراقبان 
کودک، توانمندی هــا و مهارت های کودک 
را می سازند و ســبب ایجاد حس کارآمدی 
در کودک می شــود که هر چه این احساس 
خودکارآمدی در فرد بیشــتر باشد تنش های 
زندگی اش کمتر می شود و اعتماد به نفس و 

عزت نفس فرد افزایش می یابد.
این مســوول مرکز کاهش آسیب اسماعیل 
آباد مشــهد وابسته به ســازمان بهزیستی 
گفت:می تــوان گفت فردی که احســاس 
خودکارآمدی پایین تری داشته باشد احساس 
و تصویر ذهنی و بدنی منفی بیشتری از خود 
دارد و بیشتر به سمت عمل جراحی می رود 
تا از این طریق زیباتر شــود تا حس بهتری 
نیز نســبت به خود داشته باشد و آن تصویر 
بدنی منفی که از کودکی در او شکل گرفته 

است با این عمل زیبایی از بین برود.
سیســتانی افزود: انگیزه های فرا شــخصی 
عمــل زیبایی متاثر از شــرایط خانوادگی و 
اجتماعی، اقتصــادی، فرهنگی و جامعه ای 
اســت که فــرد در آن زندگــی می کند و 

همچنین متاثر از مساله مد و صنعت است.
وی ادامــه داد:از دیگر علل گرایش زنان به 
عمل های زیبایی می توان به پیشینه  تجربی 
فرد از اعضای خانواده و دوستان و اطرافیان 
که عمل های زیبایی را انجام داده اند اشــاره 
کرد چــرا که این افراد بــا تعریف کردن از 
عمل زیبایی سبب ترغیب و تشویق فرد به 
انجام این گونه عمل ها برای زیباتر شــدن 

می شوند.
این کارشــناس ارشــد روانشناسی بالینی با 
اشــاره به این که بررســی های انجام شده 
در خصــوص علل روانی گرایــش زنان به 
عمل های زیبایی در بین زنان 15 تا 50 ساله 
در شهر شــیراز گفت: جراحی های زیبایی با 
درآمد و اســتقلال و قدرت مالی افراد، سن 
و میزان تحصیلات افــراد رابطه دارد یعنی 
زنی که دارای استقلال فکری و قدرت مالی 

است و همچنین تحصیلات بیشتر و یا سن 
بالایی دارد به نســبت گرایش بیشتری به 
عمل زیبایی دارد چرا که از گذشته این گونه 
بوده است که زن ها میل به زیبایی داشته اند.

سیستانی افزود: همچنین پیشرفت علمی و 
پزشــکی و به وجودآمدن متدهای جدید و 
مختلف در حوزه عمل های زیبایی و تبلیغات 
پزشــکان این حــوزه نیز موجب تســهیل 

تصمیم گیری در انتخاب جراحی می شود.
گرایش به عمل های زیبایی در زنان 

مجرد و متارکه کرده بیشتر است
این کارشناس ارشد روانشناسی بالینی گفت: 
معمــولا در زنان متأهــل گرایش به عمل 
جراحی کمتر اســت و معمولًا آنها رضایتی 
از تصویر بدنی دارند ولی بین میزان افزایش 
اعتمادبه نفس و افزایــش رضایت و تصویر 

بدنی آنها تفاوت وجود دارد.
افزود: معمــولًا در زنان مجرد  سیســتانی 
یــا زنهایی که متارکــه کرده اند یا زن هایی 
که می خواهند ازدواج مجدد داشــته باشند 

گرایش به عمل های زیبایی بیشتر است.
وی ادامــه داد: یکــی از علــل گرایش به 
عمل هــای زیبایــی که در زنان مشــترک 
اســت کمبود اعتماد به نفس و عزت نفس 
در آنهاســت چرا که مشــاهده شــده است 
زنانــی کــه دارای کمبود اعتمــاد به نفس 
بودند و فرصت های اجتماعی شــغلی کمی 
داشــتند برای داشتن حس بهتری نسبت به 
خود و افزایش اعتمــاد به نفس و برخوردار 
شدن از موقعیت های اجتماعی و شغلی این 

عمل های زیبایی را انجام داده اند.
افراط در عمل های جراحی نوعی اعتیاد 

تلقی می شود
یــک پزشــک عمومــی فعــال در حوزه 
آســیب های اجتماعی نیــز در این زمینه به 
خبرنگار ایرنــا گفت: افــراط درگرایش به 
عمل های جراحی از دیدگاه آســیب شناسی 
خود نوعی اعتیاد تلقی می شود چرا که اگر از 
فرد بپرسیم چرا دست به این عمل ها می زند 
خودش هم علتش را به درســتی نمی داند و 
مثلا می گوید چون مد اســت و همسالانش 
نیز این کار را انجــام می دهند او هم انجام 
داده اســت.دکتر پروانه اخــوان افزود: این 
مساله درست شــبیه حوزه اعتیاد است چرا 
که در این حوزه نیز یکی از علل مهمی که 
فردی به اعتیاد روی آورده است تأثیرپذیری 
از گروه همســال اســت که آن ها هم مواد 

مخدر مصرف می کردند.

راهکارهای پیشگیری از گرایش بی رویه 
به عمل های زیبایی

ایــن پزشــک عمومــی فعــال در حوزه 
آسیب های اجتماعی گفت: افرادی که قصد 
انجام عمل های زیبایی را دارند بهتر اســت 
کــه قبل از انجام ایــن کار در ابتدا به یک 
روانشــناس یا مشــاور مراجعه کنند تا این 
روانشناس و مشاور فرد را بررسی و ارزیابی 
کند چرا که خیلــی از مواقع فرد دچار یک 

سری اختلالات شخصیتی است.
اخوان افزود: به عنــوان مثال فردی دارای 
شخصیت خودشــیفته یا شخصیت  نمایشی 
اســت یا ممکن اســت فردی دچار بیماری 
اختلال ناراضی بودن از بدنش باشــد و به 
همین دلیل بیشــتر به ســوی عمل های 
زیبایــی گرایش دارند و هیــچ گاه از ظاهر 
خود راضی نیستند و دائم به دنبال عمل های 
زیبایی هســتند طوری که شاید یک عمل 
زیبایی آنها را قانع نمی کند و چندین بار یک 
عمل را انجام می دهند تا به رضایت کامل 
از خود برسند.وی ادامه داد: این افراد نه تنها 
برای خودشان بلکه برای پزشک جراحشان 
نیز دردسر و مشکل درست می کنند چرا که 
هیــچ وقت به رضایت از خود نمی رســند و 
دائم به دنبال عیب یابی از ظاهر خود هستند 
بنابراین پیشــنهاد می شود در این شرایط به 
جای اقدام به عمل هــای زیبایی بی رویه 
فرد به مشاور و روانشــناس مراجعه کند تا 
اگر  دچار اختلال شــخصیتی و روانی است 

 شناسایی و درمان شود.
این پزشــک گفــت: از دیگــر راهکارهای 
پیشــگیری از گرایش بی رویه به عمل های 
زیبایی این است که به زنان آموزش دهیم تا 
نگرش عمقی تری نسبت به خودشان داشته 

باشند.
اخــوان افزود: همچنین مــردان ما هم باید 
سمت  و سوی نگاهشــان به زنان و بانوان 
را تغییر دهنــد و به جای ایــن که زیبایی 
ظاهــری را در امر ازدواج یــا به کارگیری 
آنان در مشــاغل مختلف ملاک قرار دهند 
به اخلاقیات و توانمنــدی های آنان توجه 

داشته باشند.
وی اضافه کرد: همچنین باید در زمینه های 
مختلــف شــغلی و اجتماعــی، بهره مندی 
مســاوی زنان از منابع فرهنگی و اقتصادی  
اتفاق بیفتد و مســاله بعدی این اســت که 
عوارض و خطرات جراحی های زیبایی بیان 

شود که حتماً کمک کننده خواهند بود.
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فیلمسازان »فجر« چهلم چه »قصه هایی« دارند؟

امید به احیای ژانرها
»ژانرکشــی« همان اصطلاحی است که طی چند سال 
اخیر ســینماگران از آن ســخن می گوینــد، برخی آن 
را حاصــل فرار از دایره تنــگ ممیزی ها و معذوریت ها 
می داننــد و عده ای راه حلی برای تحمل ضرر کمتر و در 
نتیجه رفتن به ســمت موضوعاتــی امتحان پس داده و 

البته موفق در گیشه.
ســینمای ایران فراتر و ورای این دلایل اما گره خورده 
با »مضامین« اســت و قرابت چندانی با ژانرها به معنای 
کلاسیکشان ندارد آنچه اما در این بین بیشتر رخ نمایی 
می کند سینمای اجتماعی اســت، همان انشعابی که از 
میانه دهه هشــتاد با پررنگ شــدن پرداختن به مسائل 
طبقه متوســط ســربرآورد تا به عنوان دسته ای تازه در 
ســینمای ایران اعلام اســتقلال کند تــا آنجا که حتی 
در میان صحبت های ســینماگران از آن با عنوان »ژانر 
اجتماعی« یاد می شــود که هیچ مابه ازای در ســینمای 

جهان و متون تخصصی سینما ندارد!
موضوعات اجتماعــی در کنار ژانر کمدی حالا اما بیش 
از یک دهه اســت که در ســینمای ایــران میدان داری 
می کنند؛ مســأله ای کــه گاه ســینماگران بر آن صحه 
می گذارنــد و آن را نتیجــه برخی سیاســتگذاری های 
نانوشــته توصیف می کنند برخی دیگر اما آن را میانبری 
برای اســتمرار حضور در این ســینما می دانند گرچه در 
این ســال ها فیلم هایی در ژانرهایی دیگر هم ساخته و 
اتفاقاً مورد وثوق تماشاگران هم واقع شده است اما هرگز 
گام های اولیه آن ادامه دار نبوده، در نهایت سازندگانشان 
را هم به بن بست رسانده و در نتیجه به رهسپار شدن به 

سمت همان دو گونه پرتکرار وا داشته است.
با آنکه در همه این ســال ها منتقدان و فیلمســازان در 
اهمیت توجه به ژانرها به تواتر و تناوب ســخن گفته اند 
و بر آن نقدهایی وارد کرده اند اما پربیراه نیســت که اگر 
بگوییم در ســینمای کوچک ایران این امر چندان حائز 
اهمیت نیســت؛ این را خروجی چهل ســاله سینمای ما 
می گوید کــه در کلیت گویی خالی از تنوع بوده اســت 
با این حال هر ســاله همزمان با انتشار اسامی فیلم های 
جشــنواره فیلم فجر نگاه به مضامیــن فیلم ها بهانه ای 
می شود تا بار دیگر توجه به ژانرها و موضوعات زیر ذره 
بین قرار بگیرد، محتوای فیلم ها مرور و آثار بر اســاس 

گونه های رایج سینمای ایران، طبقه بندی شوند.
حالا ژانر به معنای کلاســیک خود خیلی وقت است که 
در سینمای ایران معنا و مفهومی ندارد، مثل ژانر وحشت 
که متأخرترین نمونه اش به »قاتل و وحشی« برمی گردد 
سازندگانش هم آن را فیلمی در جهت احیای همین ژانر 
توصیف کرده بودند که البته هنوز در محاق توقیف است.
به نظر می رســد یکی از راه های حل این مســاله توجه 
به فیلمنامه های اقتباســی اســت که اتفاقاً در آئین نامه 
جشنواره فیلم فجر سیمرغی هم برای آن در نظر گرفته 
شده است، از رهگذر همان هم بود که سال گذشته »بی 
همه چیز« ساخته محسن قرایی مقدم موفق به دریافت 
همین جایزه شــد. با این حال فیلمسازان تمایل چندانی 
به ساخت فیلم بر اساس فیلمنامه های اقتباسی ندارند و 

این ظرفیت همچنان مغفول مانده است.
امســال در حالی ســهم فیلم های اقتباســی از ویترین 
جشــنواره فیلم فجر اندک اســت که ســال گذشــته 
کارزارهای توجه به فیلمنامه های اقتباسی فعال شده بود 
به طوری که بنیاد سینمایی فارابی طی فراخوانی اعلام 
کرد تصمیم دارد تا آثار برگزیــده در گونه های مختلف 
ادبیات داستانیِ پس از انقلاب را بر اساس جذابیت های 
داســتانی، اولویت های فرهنگی و قابلیت های سینمایی، 
بــرای تولید فیلــم مورد حمایت قرار دهــد؛ طرحی که 
خروجــی مورد توجهی لااقل در این دوره از جشــنواره 

نداشته است.
در این گزارش ما هم به سراغ موضوعات و داستان های 
فیلم ها رفتیم و آنها را بر اساس مضامین در پنج سرفصل 
دســته بندی کردیم. آنچه در این گزارش مرور می شود 
بر مبنای خلاصه داســتان های رســمی منتشر شده از 
فیلم های راه یافته به چهلمین جشنواره فیلم فجر است.

*نمای اول؛ فیلم های مرتبط با تاریخ معاصر
فیلم هایی را در این بخش مورد بررسی قرار داده ایم که 
داستانی مرتبط با تحولات تاریخ معاصر ایران داشته اند. 
این دســت آثار هرچند الزاماً می توانند در گونه فیلم های 
»تاریخی« قــرار نگیرند امــا به واســطه توجه اندک 
سینماگران به ظرفیت مغفول داستان های نهفته در دل 
تاریخ معاصر، به صورت مجزا به آن ها خواهیم پرداخت.
یک مرور؛ سهم »تاریخ معاصر« از سینمای ایران

خیابان هــای ناآرام، یک انقلاب تازه متولد شــده، ترور، 
تهدیــد، ترس و…؛ اینها تنها گوشــه ای از یک تاریخ 
ملتهب اســت که اتفاقاً امروز هم خیلی ها با آن خاطره 
دارنــد و نمونه ای از ویژگی هــای یک دهه پر اضطراب 
اســت که دامنه و تشعشعاتش حتی به زندگی قشری از 
مردم این روزها کشــیده شده است، از دهه های منتهی 
به انقــلاب و به ویژه دهــه پر التهــاب ۶0 می گویم، 
دوره ای که هر لحظه اش از حادثه خالی نبود، برهه ای با 
سوژه های مختلف برای فیلمسازی که اتفاقاً دوشادوش 
و تنیده به معضلاتش، در همان زمان دســتمایه ساخت 
فیلم هایی شــد، آثاری که متمرکز بــر تاریخ انقلاب و 
حوادث زنجیروارش تولید می شد و تحولاتش نگاه های 

سینماگران را به خود معطوف می کرد.
ایــن روند تا دهه ٧0 و میانــه دهه 80 در جریان اصلی 
ســینمای ایران ادامه داشت اما همزمان با تحولات روز 
و تغییراتی در ســاختار سیاســی و اجتماعی جامعه و به 
موازات اولویت پیدا کردن مسائلی دیگر، فیلمسازان نیز 
متناســب با اشــتیاقات مردم حرکت کردند، گرچه هنوز 
توجه به مناسبات دهه ۶0 و حوادث آن مقطع تبدیل به 
فیلم می شد اما کمرنگ تر از دهه ابتدایی وقوع تحولات 

بود.
پس از رخوتی یک دهه ای اما ســرانجام در دهه ٩0 با 
ورود فیلم ســازانی اغلب جوان و تازه کار به عرصه سینما 
جرقه تولید فیلم هایی مبتنی بر تحولات دهه ۶0 زده شد 
و این شعله تا به امروز روشن مانده است؛ فیلم سازانی که 
البته پیش تر هم علاقه مندی شأن به حوزه تاریخ معاصر 
را غالباً در قالب ســینمای مستند آشکار کرده بودند. در 
این مسیر رفته رفته فیلم سازانی دیگر هم به جرگه علاقه 
مندان به تاریخ معاصر افزوده شــدند تا هر بار گوشه ای 

تازه از آن را نمایان کنند.
اولین گام در این میدان را بهروز شــعیبی با »ســیانور« 

برداشــت تا فصلی تــازه از تحولات معاصر در ســینما 
گشوده شود، محمدحسین مهدویان با »ماجرای نیمروز 
یــک و دو«، کمال تبریزی با »امکان مینا« و… نیز در 
این مســیر هم قدم شــدند. امیرعباس ربیعی با »لباس 
شــخصی« و حســین دارابی با »مصلحت« دیگر ادامه 
دهندگان این راه بودند که اتفاقاً از این دو یکی امســال 
هم فیلمــی با محتوای دهــه ۶0 در ویترین فجر دارد. 
البته وجه تشــابه هر دوی این فیلمســازان توقیف آثار 
قبلی شان توسط قوه قضائیه است اما این سنگ اندازی 
مانعی نشده تا روند فیلمسازی درباره آن مقطع پر حادثه 

را متوقف کنند.
یک بررسی؛ سهم »تاریخ معاصر« از ویترین 

جشنواره چهلم
امیرعباس ربیعی امســال با فیلم ســینمایی »ضد« در 
جشنواره فیلم فجر حضور دارد، تمایل او به تاریخ معاصر 
انکارنشدنی است، هم او بود که در سال ٩8 فعالیت های 
حزب توده را در »لباس شــخصی« تصویر کرد. او این 
بار هم به ســراغ داستانی ملتهب از دهه ۶0 رفته است، 
گرچه او پیش از این با سازمان اوج برای ساخت »لباس 
شــخصی« همکاری کرده بود این بار اما این فیلم را با 
پشتیبانی حوزه هنری کارگردانی کرده است. فیلم جدید 

او در حال و هوای التهابات سیاسی تابستان ۶0 است.
»ضد« به نویسندگی حسین تراب نژاد، یک تریلر سیاسی 
است که در بستر التهابات کشور در تابستان سال 13۶0 
می گذرد. قصه این فیلم درباره یک عشق در دل حوادث 

سیاسی است که پس از سال ها دوباره شعله ور می شود.
مسعود کیمیایی بعد از دو ســال دوری از سینما امسال 
به ســراغ داســتانی مرتبط با تاریخ معاصــر ایران در 
»خائن کشــی« رفته اســت؛ فیلمی که به نظر می رسد 
تمــام ویژگی هــای ســینمای او را دارد، کیمیایی که 
عمده علاقه اش به تصویرگری مضامین و داســتان های 
ســال های پیش از انقلاب برمی گــردد، هنوز هم گمان 
می کند اتفاقــات دهه ۴0 و 50 ایران پتانســیل تبدیل 
شدن به فیلم را دارد از رهگذر همین موضوع هم »خائن 
کشــی« را در بســتر اتفاقات دهه ۴0 ساخته است، این 

فیلم تماماً در دهه ۴0 می گذرد.
نمای دوم؛ فیلم های مرتبط با دفاع مقدس

هرچنــد همچنان صحبــت از تاریخ معاصر اســت اما 
تحولات مرتبط با جنگ تحمیلی هشت ســاله طی تمام 
سال های گذشــته از آن ایام، به صورت ویژه مورد توجه 
سینماگران و البته سیاست گذاران این حوزه بوده است و 

به همین دلیل در دسته بندی مستقل به آن پرداخته ایم
یک مرور؛ سهم »دفاع مقدس« از سینمای ایران

بومی ترین گونه ســینمای ایران محسوب می شود که با 
ساختار و مناسبات یک اتفاق جمعی و تاریخی در داخل 
کشور پایه گذاری شده است، سینمای دفاع مقدس هنوز 
طالبانی از میــان مردم دارد و هنوز بکرترین موضوعات 
را می تواند به تصویر بکشد این را فیلم های موفق دفاع 

مقدسی در سال های اخیر نشان می دهد.
ســینمای دفاع مقدس از همان دهــه ۶0 و همزمان با 
وقوع جنگ تحمیلی مورد توجه فیلمسازان قرار گرفت؛ 
موقعیــت اجتماعی و اقتصــادی آن روزگار هم ردیف با 
تحلیل رفتن روحیه توده مردم، ســینماگران را به سمت 
ساخت فیلم هایی با همین محتوا متمایل کرد؛ فیلم هایی 
که همبســتگی رزمندگان را به نمایش می گذاشــت و 
گاهــی روایتگر پیروزی هــا بود. همین آثــار بودند که 
اتفاقاً مخاطبانی را با خود به ســینما می آوردند و گیشه 
پررونقی هم داشــتند. سینمای دفاع مقدس اما تقریباً در 
دهــه ٧0 و 80 مورد غفلت واقع شــد؛ آثاری هم که در 
این حوزه تولید می شــدند عمدتاً یا شعاری و کلیشه ای 
بودند و یا ابزاری برای پر کردن بیلان کاری مؤسسات و 
سازمان هایی که با هدف ترویج و پاسداشت منویات دفاع 
مقدس شکل گرفته اند. نتیجه این اتفاق تولید فیلم هایی 
عمدتاً ضد گیشــه و ضد مخاطب بود که منجر به روی 
گردانی مخاطبان از این نوع سینما شد. با این حال تک 
نمونه هایی همچون »دوئل« ســاخته احمدرضا درویش 
و یا »اخراجی ها« ی مســعود ده نمکی در همان دوران 
عرضه شد که اتفاقاً توانســت طیفی از تماشاگران را با 

خود همراه کند.
در ســال های بعد اما این روند تصحیــح و در دهه ٩0 
ســینمای دفاع مقدس با نگاه متفاوت فیلمســازان احیا 
شــد؛ ســینماگرانی که عمدتاً از میان جوانــان بودند و 
به پشــتیبانی و همت برخی از ســازمان ها که آفت آثار 
کلیشه ای را دریافته بودند، توانستند آثاری را تولید کنند 
که ضمن بیان گوشه ای از تاریخ دفاع مقدس، مخاطبان 

را نیز به تماشای این فیلم ها بنشانند.
»ملکه« به کارگردانی محمدعلی باشه آهنگر از نخستین 
و موفق ترین فیلم ها در این دســته بــود، بعدتر ابراهیم 
حاتمی کیا با »چ« و نرگس آبیار با »شیار 1۴3« نگاهی 
به ســینمای دفاع مقدس داشــتند که این دومی علاوه 
بر جذب تماشاگرانی تازه از طیف های گوناگون فکری، 
توانســت در باکس های مختلف تلویزیــون جا بگیرد و 
پخش های چندین و چندباره را به خود اختصاص بدهد، 
محمدحســین مهدویــان که خودش هم از پیشــتازان 
فیلمسازی درباره تاریخ معاصر است، در ابتدای دهه ٩0 
فیلم سینمایی »ایستاده در غبار« درباره جاویدالاثر احمد 
متوسلیان را کارگردانی کرد، در ادامه نیز »ویلایی ها« به 
کارگردانــی منیر قیدی، »٢3 نفر« به کارگردانی مهدی 

جعفری و… نیز ساخته شد.
یک بررسی؛ سهم »دفاع مقدس« از جشنواره چهلم

ســهم ســینمای دفاع مقدس از جشــنواره چهلم سه 
فیلم اســت، قبل تــر از اعلام اســامی فیلم های حاضر 
در این رویداد اما محمدمهدی اســماعیلی در نخستین 
گفتگوهایش بعد از رســیدن به مقــام وزارت، بر اهتمام 
جدی بــه ســاخت فیلم هایی بــا همیــن محوریت و 
حضورشــان در بستر جشــنواره تاکید کرده بود، به نظر 
می رســد افزایش فیلم هایی با موضوع دفاع مقدس در 

جشنواره امسال بی ربط با این اظهار نظر نیست.
فیلم ســینمایی »دســته دختران« ســاخته منیر قیدی 
یکی از همین آثار است، فیلمی که محتمل ترین حدس 
خبرنــگاران از فیلم های حاضر در جشــنواره بود. منیر 
قیدی پیش از ایــن »ویلایی ها« را با تمرکز بر زنان در 
دوران دفاع مقدس ســاخته بود، مصائب زنانی که پشت 
خط نبرد بودند اما ایثارشان انکارنشدنی است قیدی این 
بار در »دســته دختــران« راوی مقاومت و ایثار زنان در 

روزهای پرتلاطم ابتدایی جنگ اســت. او با بازســازی 
تصاویر زنده و مستند از نبرد خانه به خانه خرمشهر، اولین 
تصویر سینمایی با نگاه زنانه از آن مقاومت را خلق کرده 

است.
کیوان علی محمدی در این ســال ها از ساخت فیلم های 
تجاری و گاه ســطح پایین فرمــان چرخانده و دور تازه 
همــکاری اش با علی اکبر حیدری نویــد روزهای تازه 
برای او را در سینما می دهد، دوره سی و هشتم جشنواره 
فیلم فجر بود که »ســینما شــهر قصه« ساخته پیشین 
ایــن دو کارگردان رونمایی شــد و اعجــاب منتقدان و 
خبرنــگاران را برانگیخت، این حیــرت از آن جهت بود 
کــه این فیلم هــم در محتوا و هم در ســاختار تفاوتی 
عمده و فاصله ای باورنکردنی با فیلم های پیشــین علی 
محمدی داشت و توانســته بود طیف زیادی از اصحاب 
رســانه را با خود همراه کند.این دو کارگردان امســال 
فیلم سینمایی »٢888« را با تمرکز بر حوادث سال های 

جنگ را تولید کرده اند، فیلمی که در ابتدا »سوباشــی« 
نام داشــت اما سازندگانش ترجیح دادند نامی متفاوت را 
برای آن برگزینند، در این فیلم هشت سال جنگ ایران 
و عراق روایت می شــود و از روز اول تا روز آخر جنگ را 
دربرمی گیرد.علی محمدی خودش می گوید در این فیلم 
با یک فضای جنگی متفاوت رو به رو هستیم و در فیلم 
نام بســیاری از شــخصیت های مهم زمان جنگ که در 
جبهه ها حضور داشــتند و شهید شدند یا رشادت داشتند 
آورده می شــود.»موقعیت مهدی« به کارگردانی هادی 
حجازی فر از دیگر فیلم های دفاع مقدســی جشــنواره 
امسال اســت که به واسطه پرداختن به یکی از شهدای 
دفاع مقدس در ادامه گزارش و در بخش فیلم های پرتره 

به تفصیل بیشتر به آن خواهیم پرداخت.
نمای سوم؛ فیلم های پرتره

ســینمای پرتــره یا فیلم هایــی مبتنی بــر زندگی نامه 
چهره های شاخص یکی از گونه های جذاب در دنیاست؛ 
همین یکی دو سال پیش بود که »یک روز زیبا در محله« 
که برگرفته از زندگی مجری یــک برنامه تلویزیونی در 
آمریکا بود، توانست مخاطبانی در جهان پیدا کند و آقای 
راجرز این مجری برنامه های کودک را به آن ها بشناساند. 
این گونه ســینمایی اما در ایران توسط فیلمسازان کمتر 

مورد توجه قرار گرفته است.
یک مرور؛ سهم پرتره قهرمانان ملی در سینمای 

ایران
پیشــتر نیز همزمان با اکران فیلم ســینمایی »منصور« 

که روایتی از زندگی و سختی های شهید منصور ستاری 
اســت، خبرگزاری مهر در گزارشــی بــه بازخوانی این 
ســبک فیلمسازی، فراز و فرودها و دلایل رغبت نداشتن 
سینماگران به تولید فیلم هایی در این زمینه پرداخته بود.
یک بررسی؛ سهم پرتره قهرمانان ملی در جشنواره 

چهلم
امســال دو فیلم ســینمایی پرتره در جشنواره فیلم فجر 
حضور دارد.هــادی حجازی را بیشــتر در قامت بازیگر 
دیده ایم، او ایــن روزها »آتابــای« را در مقام فیلمنامه 
نویس و بازیگر روی پرده ســینما دارد، حجازی فر این 
روزها مشغول ساخت سریال »عاشورا« هم هست؛ همان 
سریالی که نسخه ای سینمایی شده از آن هم در جشنواره 
امسال با عنوان »موقعیت مهدی« حضور دارد. این برای 
اولین بار طی یکی دو دهه اخیر است که دو نسخه از یک 

اثر ارائه می شود، یکی در تلویزیون و دیگری در سینما.
دی ماه سال گذشته بود که هادی حجازی فر با حمایت 

ســیما فیلم، ساخت »عاشورا« را آغاز کرد، فیلمی درباره 
لشــکر عاشــورا و البته با روایتی از زندگی شهید مهدی 
باکری، که با توجه به کیفیت تولید، سازندگانش را بر آن 
داشت تا نسخه ای از آن را در جشنواره فیلم فجر رونمایی 
کننــد. حجازی فر در این فیلــم نیز خودش ایفاگر نقش 

شهید مهدی باکری است.
این فیلم به رشــادت های لشکر 31 عاشــورا می پردازد 
و ضمن نمایــش فرازهایــی از مجاهدت های خاموش 
برخی از دلاوران این لشــکر در عملیات های خیبر و بدر 
و نمایش رشــادت های حمید باکری، زندگی و شهادت 

مهدی باکری را محور داستان خود قرار داده است.
دیگر فیلم پرتره جشــنواره امسال »بی رو« است؛ سوژه 
این فیلم را به خوبی می شناسید؛ دروازه بانی که پرتاب های 
دستی عمیق و بلندش حالا دستمایه شوخی های فضای 
مجازی اســت، بیرانوند با آن ماجرای پر تلاطم زندگی 
اش بارها تیتر یک رســانه ها شده است، همان که پیش 
از بازی ایران و پرتغال در سال ٩٧ و در جریان مسابقات 
جام جهانی، جمله ای برگرفته از تبلیغات »به وقت شام« 
را با آن ویدئوی خنده دارش خطاب به کریستین رونالدو 
عنــوان کرد و گفت: »چطوری کریییسســس؟« تا بازار 
کری خوان های مجازی داغ باشد، ویدئویی چند ثانیه ای 
که هزاران بار در فضای مجازی چرخید و چرخید و باعث 
خنده شــد، بیرانوند اما این رویایــی که تحققش چندان 
قابــل باور نبود، در مقابل دیــدگان میلیون ها ایرانی که 
جلوی تلویزیون میخکوب شده بودند، محقق کرد، حالا 

گرفتن پنالتی رونالدو توســط بیرانونــد در بازی ایران و 
پرتغال فصل مشــترک خاطرات ایرانی ها از آن دوره از 
مســابقات جام جهانی اســت، پنالتی ای که تماشاگران 
فوتبال از شوق وصف ناپذیرش بارها به خود و به بیرانوند 
بالیدند. همان پنالتی ای که مسیر زندگی این دروازه بان 
را هم تغییر داد و پنجــره ای برای ورودش به لیگ برتر 

اروپا شد.
حالا بیرانوند سوژه فیلم تازه مرتضی علی عباس میرزایی 
با عنوان »بی رو« شــده اســت، پرتره ای که به دوران 
نوجوانی این دروازه بان فوتبال می پردازد، این فیلم از آن 
جهت حائز اهمیت اســت که به روایت زندگی شخصیتی 
می پردازد که در قید حیات است؛ موضوعی که چندان در 

سینمای ایران متداول نبوده است.
»بی رو« روایتــی از زندگی علیرضــا بیرانوند از دوران 
کودکی تا ورود به فوتبال حرفه ای و عضویت در تیم ملی 
فوتبال اســت و طبق آنچه که از اخبار رسمی این فیلم 
منتشر شده یکی از اقوامش به نام حسین بیرانوند ایفاگر 

نقش او در فیلم است.
نمای چهارم؛ فیلم های پلیسی و اکشن

دقیقاً خاطرم نیســت که آخرین بار در سینمای ایران چه 
فیلمی را در ژانر اکشن دیدم، گرچه گاهی روابط عمومی 
برخی از فیلم ها ســعی در معرفی آنهــا در همین گونه 
سینمایی دارند، اما عملًا هیچکدام از مؤلفه های سینمای 

اکشن در آنها دیده نمی شود!
یک مرور؛ سهم فیلم های اکشن و پلیسی از سینمای 

ایران
با آنکه در مقطعی از تاریخ ســینمای ایران اتفاقاً این ژانر 
از ارزآورترین گونه های ســینمایی بــود اما به ناگاه روند 
ســاخت فیلم در بســترش رها شــد، ژانری که به گفته 
سینماگران هزینه زیاد، نبود امکانات و ضعف در بدلکاری 

از اصلی ترین دلایل برای روی گردانی از آن بود.
اگر به حرفه ای ترین تماشاگران سینما بگویید بازیگری 
از ژانر اکشــن ســینمای ایران را به یــاد بیاورند، قطعاً 
جمشــید هاشــم پور، صفر کشــکولی، رضا صفایی پور 
پرتکرارترین گزینه های آنها خواهد بود؛ بازیگرانی که به 
واســطه حضور چندین و چند باره شأن در این آثار حالا 
تبدیل به شمایلی از »قهرمان« در سینمای ایران شده اند، 
این ژانر اما قرابتی دور و دراز با فیلم های دفاع مقدسی و 
رزمی دارد همین هم باعث شده که گاه فیلمی همزمان 
با اینکه به عنوان یک فیلم دفاع مقدسی به شمار می آید، 
در دسته فیلم های ورزشی هم قرار بگیرد، »کانی مانگا«، 
»شــیرهای جوان« و »یاس های وحشی« از نمونه های 
موفق این سبک فیلمســازی محسوب می شود که غالباً 
هم در همــان دهه ۶0 و ٧0 مخاطبانــی پر و پا قرص 
داشــتند اما در دهه 80 و ٩0 تقریبــاً هیچ فیلمی با این 

مضمون تولید نشد.
ژانر پلیســی و معمایی نیز به دلیل نزدیکی به ژانر اکشن 
و کشــف یک معما از پرمخاطب ترین فیلم ها در سطح 
جهان شناخته می شود، در ایران نیز نزدیک ترین توصیف 
از فیلم های پلیســی موفق بــه »می خواهم زنده بمانم« 
ســاخته ایرج قادری برمی گــردد اما ایــن ژانر به رغم 
جذابیتی که دارد دنباله روی چندانی در میان سینماگران 

ایرانی نداشته است.
یک بررسی؛ سهم فیلم های اکشن و پلیسی از 

جشنواره چهلم
سهم فیلم های اکشن و پلیسی و معمایی از جشنواره فیلم 

فجر امسال، دو فیلم است.
رامین ســهراب فیلمساز جوانی است که به گفته خودش 
تاکنون سابقه ســاخت فیلم در ایران را نداشته، او »لایه 
های دروغ« را به عنوان محصولی مشــترک از ایران و 
فنلاند در حال و هوای اکشــن تولید کرده است، فیلمی 
که آن را یادآور فیلم های جمشــید هاشم پور می خواند و 
عنــوان می کند می خواهد همان حس و حال را احیا کند، 
رامین ســهراب هم از جمله فیلم ســازانی است که نبود 
امکانات و ضعف در بدلکاری را یکی از معضلات این نوع 
از فیلم ها توصیف می کند تا جایی که ترجیح داده اســت 
خودش مســئولیت بدلکاری فیلمش را بر عهده بگیرد و 
به رغم آنکه پایش در یکی سکانس ها شکسته است، کار 

را ادامه داده است.
محمد حســین مهدویان حالا دیگر فیلمســازی در هر 
ژانری را آزموده اســت، هم فیلمی تاریخی سیاسی را در 
کارنامه اش دارد، هــم فیلم اجتماعی و حتی هم فیلمی 

در دسته کمدی.
تازه ترین فعالیتش در عرصه فیلم و ســریال ســازی به 
»زخــم کاری« در ژانر جنایی برمی گردد، خودش هم در 
گفتگویی که بعد از عرضه ســریالش داشت عنوان کرده 
بود که جذابیت ساخت فیلم هایی در حوزه جنایی برایش 
دو چندان اســت، شــاید همین جذابیت بود که رغبت او 
را به ســاخت »مرد بازنده« برانگیخت؛ فیلمی که آذرماه 

امسال مجوز ساختش را دریافت کرد.
هرچند خلاصه داســتانی رســمی از فیلم تازه مهدویان 
منتشــر نشده اما شنیده ها نشــان می دهد »مرد بازنده« 
یک تریلر پلیسی است که جواد عزتی در نقش کاراکتری 
به نام احمد خسروی و رعنا آزادی ور به عنوان دو بازیگر 

اصلی در آن حضور دارند.
تازه ترین ســاخته مهدویان از یکــی از پرونده های مهم 
سال های نه چندان دور الهام گرفته است. فیلمنامه »مرد 
بازنده« براســاس طرحی از حسین حسنی توسط ابراهیم 
امینی، حسین حسنی و محمدحسین مهدویان به نگارش 

درآمده است.
نمای پنجم؛ فیلم هایی با سوژه های اجتماعی

هرچند به تواتر بر این مســئله تأکید شــده است که در 
تعاریف کلاسیک و تخصصی سینما، گونه و ژانری تحت 
عنــوان »اجتماعی« وجود ندارد اما ترکیب »ســینمای 
اجتماعی« نزدیک به دو دهه است که در سینمای ایران 
هویتی معین دارد و فیلم های مرتبط با مسائل و معضلات 
روز جامعه که بیشتر در فضاهایی شهری روایت می شود 

ذیل این عنوان دسته بندی می شوند.
یک مرور؛ سهم »فیلم های اجتماعی« در سینمای 

ایران
سینمای ایران به ویژه در سال های پس از پیروزی انقلاب 
همواره نگاهی دغدغه مند نسبت به مسائل روز اجتماعی 
داشته است و از منظر پرداختن به این مضامین این مدل 
از آثار همواره ســهمی ثابت در جریان اصلی ســینمای 
ایران داشــته اند. آنچه به عنوان »سینمای اجتماعی« در 

سینمای ایران شناخته می شود، بیشترین قرابت را با ژانر 
»ملودرام« در تعاریف ســینمایی دارد اما جریانی که در 
مقطعی با عناوینی همچون »ســینمای آپاراتمانی« مورد 
انتقاد هم قرار گرفــت، مربوط به اوایل دهه 80 و ظهور 

فیلمسازان جریان سازی چون اصغر فرهادی بود.
توجه به طبقه متوسط در ســینمای دهه هشتاد و به تبع 
آن تلاش طیفی از فیلم ســازان جوان برای بهره گیری از 
فرمول جواب پس داده »سینمای فرهادی« باعث شد که 
آنچه به عنوان »سینمای اجتماعی« شناخته می شد، طی 
بیش از دو دهه تبدیل به جریان غالب در سینمای ایران 

به ویژه در ویترین سالانه جشنواره فیلم فجر شود.
از ابتدای دهه ٩0 هرچند با ظهور طیفی از فیلمســازان 
جوان که بلندپروازانه ســراغ ژانرهای مغفول در سینمای 
ایران رفتند، اما باز هم »ســینمای اجتماعی« حرف اول 
را در جریان تولید ســینمای ایران می زند؛ واقعیتی که در 
ترکیب فیلم های راه یافته به جشنواره چهلم هم به وضوح 

می توان رگه های آن را مشاهده کرد.
یک بررسی؛ سهم »فیلم های اجتماعی« از ویترین 

جشنواره چهلم فیلم فجر
از میان ٢٢ فیلم راه یافته به بخش »ســودای ســیمرغ« 
چهلمین جشــنواره فیلم فجر، بالغ بر 50 درصد آثار )1۴ 
فیلم( دارای مضامینی اجتماعی هستند و به لحاظ ژانری 
می توان آن ها را ذیل گونه »ملودرام« دســته بندی کرد. 
در ادامه مروری کوتاه بر روایت های رسمی منتشرشده از 

این 1۴ فیلم خواهیم داشت.
حسین دارابی که سال گذشته »مصلحت« را با موضوعی 
سیاســی مرتبط با تحولات دهه ۶0 ســاخته بود، گرچه 
دیپلــم افتخــار بهترین کارگردانــی را در همان دوره از 
جشــنواره کســب کرد اما تشــویق و تنبیهش همزمان 
شــد! تنبیه از آن جهت که فیلمش در دســته توقیفی ها 
قرار گرفت، نتوانســت راهی اکران عمومی شود و شاید 
به همین دلیل او امســال داســتانی نزدیک به تحولات 
اخیر جامعه را به تصویر کشــیده اســت. هرچند جزئیات 
بیشتری از داســتان »صورت فلکی« منتشر نشده اما به 
نظر می رسد فیلم حال و هوایی متفاوت نسبت به تجربه 

نخست دارابی خواهد داشت.
بهروز شــعیبی که بازیگر اصلی »صورت فلکی« است، 
خــود در مقام کارگردان فیلم »بدون قــرار قبلی« را در 
جشــنواره چهلم دارد. فیلمی با فیلمنامه مشترک فرهاد 
توحیدی و مهدی تراب بیگی که روایتگر داستان بازگشت 
یک هنرمند به کشور پس از سال ها دوری است. شعیبی 
در این فیلم هم مانند تجربه هــای اخیر خود نیم نگاهی 

به مسائل اجتماعی و فرهنگی روز جامعه داشته است.
رضا میرکریمی هم که جزو فیلم سازان باسابقه در حوزه 
پرداختن به مضامین اجتماعی اســت، این بار »نگهبان 
شــب« را با فیلم نامه ای مشــترک با محمــد داوودی 
کارگردانی کرده است. میرکریمی و داوودی پیش از این 
تجربه همکاری موفقی را در »قصرشیرین« داشتند این 
بار داستان یک خانواده شهری را دستخوش روایت فیلم 

تازه خود کرده اند.
یوســف حاتمی کیا هم بــه پشــتوانه تهیه کنندگی پدر 
ابراهیم حاتمی کیا، ســوژه ای اجتماعی را  نام آشنای اش 
برای اولین فیلم سینمایی خود انتخاب کرده است. »شب 
طلایی« در کنار سویه های اجتماعی، احتمالًا نیم نگاهی 

به مسائل روز اقتصادی نیز خواهد داشت.
»شــادروان« به کارگردانی حســین نمازی، دیگر فیلم 
اجتماعی جشــنواره امسال است که با نگاهی متفاوت به 
شــرایط زندگی یک خانواده حاشیه نشین پرداخته است 
و نکته مهم آن این اســت که به رغــم پرداختن طبقه 

پایین شهری، فیلم لحن تلخ و گزنده ای ندارد.
»شــهرک« به کارگردانی علی حضرتــی، »بی مادر« به 
کارگردانی سیدمرتضی فاطمی و »بی رویا« به کارگردانی 
آریــن وزیردفتــری هم هر ســه جزو آثــار کارگردانان 
فیلم اولی جشــنواره امسال هستند که در خلاصه داستان 
هر ســه آن ها بر »داســتان اجتماعی« تأکید شــده اما 
جزئیات بیشــتری از روایت آن ها تا به امروز رســانه ای 

نشده است.
کاظم دانشی هم از دیگر فیلم اولی های جشنواره امسال 
اســت که »علفــزار« را با تهیه کنندگی بهــرام رادان و 
مضمونی اجتماعی به جشــنواره امســال رسانده است. 
نکتــه جالب این فیلم روایت آن بر مبنای یک داســتان 
واقعی است که بخش های عمده ای از آن در یک دادگاه 

می گذرد.
»ماهان« ساخته حمید شاه حاتمی هم از دیگر فیلم های 
جشنواره امسال است که داستان آن از یک اتفاق واقعی 
الهام گرفته شــده، این فیلم روایــت زندگی یک بازیگر 
تئاتر اســت که پس از مدت ها می تواند نقش اصلی یک 
نمایش را روی صحنه ایفا کند، اما بیماری سرطان مسیر 

زندگی او را دستخوش تغییرات جدی می کند.
اما اگر کمی از فضای شهری فاصله بگیریم، در ویترین 
جشنواره امســال فیلم های دیگری با مضامین اجتماعی 
وجود دارد که بنابر خبرهای مخابره شده داستان آن ها در 

جایی خارج از فضای پایتخت روایت می شود.
»برف آخر« به عنوان دومین فیلم امیرحسین عسگری با 
بازی امین حیایی روایتی از روزمرگی های یک دامپزشک 
است که بخش عمده ای از آن در برف و کولاک منطقه 

شمال کشور تصویربرداری شده است.
داوود بی دل هم »نمور« را در شمال کشور تصویربرداری 
کرده و داســتان آن درباره خانواده ای اســت که پس از 
مدت ها به بهانه فوت شــوهرِ خواهرشان به منطقه ای از 
شمال که محل تولدشان است، می روند و اتفاقی می افتد 

که آغازکننده قصه فیلم است.
»دِرب« به کارگردانی ســید هادی محقق اما در استان 
کهگیلویه و بویراحمد و در روستاهای اطراف شهر سوق 
تصویربرداری شده و روایتگر داستان ٢ برادر معلول است 
که یکی از آن ها به هیچ وجه قادر به حرکت نیست ولی 
برادر دیگر تنها از ناحیه پا به پایین فلج مادرزادی اســت 
و او نان آور خانواده محســوب می شــود. برق خانه آن ها 
دچار مشــکل می شود برای سامان دادن به این وضعیت 
به دنبال مأمور اداره برق می روند که اتفاقاتی رخ می دهد.
»ملاقات خصوصی« به کارگردانی امید شــمس هم از 
دیگر فیلم های کارگردانان فیلم اولی در جشــنواره امسال 
است که روایتگر داستانی عاشقانه است. این فیلم داستان 
عشــق دو جوان که در کشاکش زندگی شیرین به دور از 

هیاهوی شهر اتفاق می افتد را بیان می کند.
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۷۳۰ کارگر خراسان شمالی تا پنج ماه حقوق 
معوقه دارند

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
خراسان شمالی گفت: ٧30 کارگر 
استان در بخش پیمانکاری از یک 

تا پنج ماه حقوق معوقه دارند.
حســن نوری روز گذشته در گفت 
و گو با خبرنگار ایرنا اظهار داشت: 
میانگین حقوق معوقه این کارگران 
به 1٢ میلیارد تومان می رســد که 
همه آن در بخش پیمانکاری است 
و در بخــش غیر پیمانکاری حقوق 

معوقه ای نداریم.
وی افزود: هر چند که حقوق کارگری باید بلافاصله باید پرداخت شــود و نمی شــود آن را 
به چیز دیگری گره زد  اما پیمانکاران اســتان از دولت مطالبه دارند و پرداخت حقوق معوقه 
کارگران را به پرداخت مطالبات خود منوط کرده و خواهان آن هستند که بخشی از طلب  آن 

ها از دستگاه های دولتی پرداخت شود تا حقوق کارگران را بپردازند.
وی گفت: از مسوولان درخواست می کنیم تا این موضوع در سفر رییس جمهوری به استان 
مطرح و مطالبات پیمانکاران و میانگین معوقات کارگری احصا و بخشــی از آن پرداخت شود 

تا پیمانکاران بتوانند معوقات کارگری را تا پایان سال بپردازند.
نوری  با بیان این که معوقات کارگران خراســان شــمالی به نســبت دیگر استانها کم است 
افزود:  به اذعان دســتگاه های نظارتی در حوزه مشکلات کارگری و کارفرمایی از آرامترین 

استان های کشور هستیم.
پزشکان و منشی ها

 مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی خراســان شمالی  با تاکید بر رفع تبعیض در حوزه های 
کارگری اظهار داشــت: یکی از بخش هایی که امســال به آن وارد شده ایم روابط کار بین 
پزشــکان و کارکنان مطب های آن هاست و در این بخش برخی از پزشکان حداقل ها را نیز 

به منشی ها و کارکنان مطب های خود پرداخت نمی کنند.
وی با بیان این که هزار نیروی شاغل در مطب های پزشکان کار می کنند افزود: هم اکنون 
در این بخش وارد عمل شــده و پزشــکانی را که حداقل حقــوق کار را پرداخت نمی کنند 
شناســایی و به مراجع قضایی معرفی کرده ایم و از دستگاه قضا درخواست داریم در این امر 

وارد شوند تا حقوق کارگری تضییع نشود.

  ضرورت ارتقای تجهیزات امدادی 
خراسان شمالی

استاندار خراسان شمالی گفت: استان خراسان شمالی یکی از استان های پر مخاطره و حادثه 
کشور محسوب می شود و نیازمند 

ارتقای تجهیزات امدادی است.
روز گذشته  نژاد  محمدرضا حسین 
در دیدار معاون جمعیت هلال احمر 
کشــور، ضمن اشاره به حادثه خیز 
بودن استان و نیاز خراسان شمالی 
بــه ارتقای تجهیــزات لازم برای 
جمعیت  کرد:  اظهار  امدادرســانی 
هلال احمر در کنار دســتگاه های 
را  کلیدی  نقــش  بحران  مدیریت 

دارد.
وی با اعلام آمادگی برای اجرای کارگاه های آموزشــی مدیریت بحران کشوری در خراسان 
شمالی، بیان کرد: طرح ایجاد خانه های هلال در روستاها طرحی کلیدی است که در سطح 
کشــور موثر بوده و ارائه آموزش های کوتاه و توانمند کردن مردم به واسطه آن ها می تواند 

سبب مدیریت حوادث در زمان طلایی امدادرسانی شود.
استاندار خراسان شمالی ضمن تقدیر از زحمات پرسنل و امداگران و نجاتگران جمعیت هلال 
احمر اســتان به خاطر حضور به موقع در حوادث و برگزاری مانــور لحظه صفر، تاکید کرد: 
آموزش های ضمن خدمت و اســتفاده از تجربیات جهانی در امداد و نجات و تفکر خلاق در 

امدادرسانی از ملزومات جمعیت هلال احمر به حساب می آید.
معاون آمــوزش و پژوهش جمعیت هلال احمر کشــور در این دیدار ضمــن تاکید بر ارائه 
آموزش های تخصصــی امداد و نجات و تربیت مربی در ایــن زمینه گفت: مرکز تخصصی 
آموزشــی جمعیت هلال احمر خراسان شمالی ظرفیت بسیار مناسبی برای ارائه آموزش های 
مدیریت بحران و بخصوص بخش های مهارتی آن است که حتی آموزش های همگانی را نیز 
بــا صحنه های واقعی طراحی و اجرا می کند که نهاد های دیگر همانند مدیریت بحران می 

توانند از این سازه ها و تجهیزات استفاده کنند.
مهراب شــریفی سده افزود: دوره تخصصی امداد و نجات در حوادث حمل و نقل )جاده ای( 
با حضور ۶ اســتان به میزبانی جمعیت هلال احمر خراسان شمالی در حال برگزاری است که 
این آموزش ها با هدف تقویت و بالا بردن مهارت های امداد و نجات مربیان در ســطح کشور 

برگزار می شود.

  معاون وزیر کشور از کال زرکش و 
کمربند سبز مشهد بازدید کرد

معاون وزیر و رییس ســازمان مدیریت بحران کشور روز گذشتهه از کانال زرکش و کمربند 
سبز مشهد بازدید کرد.

مدیرکل مدیریت بحران استانداری 
خراســان رضوی به خبرنگار ایرنا 
گفت: در بازدیــد از کانال زرکش 
شاهد پیشرفت بیش از ۶0 درصدی 
طرح لایروبی و بازگشــایی کانال 
بودیم و قرار شد اعتبار خوبی برای 
ادامه طــرح در اختیار قرار گیرد تا 

مسیر این کانال باز شود.
دیوار  افزود: ساخت  نجات  محسن 
ســاحلی در کانــال زرکش باعث 
خواهد شد هنگام بارندگی مشکلی 

در این مسیر نداشته باشیم.
وی ادامه داد: معاون وزیر کشــور نســبت به تامین 1۴0 میلیارد ریال برای تکمیل این طرح 

قوا مساعد داد. 
مدیرکل مدیریت بحران اســتانداری خراســان رضوی گفت: کمربند سبز مشهد در کوهسار 
این شــهر نیز مورد بازدید معاون وزیر کشــور قرار گرفت. در این منطقه دیوار ساحلی توسط 

شهرداری مشهد و با نگاه پیشگیرانه در حال ساخت است.
وی افزود: ســاخت و ایجاد تجهیزات ایمنی در این مســیر باعث کاهش خسارات سیلاب و 
رواناب خواهد شــد و معاون وزیر در این بازدید برای تامین هزینه تکمیل این طرح نیز قول 

مساعد داد.
نجات با بیان اینکه خراســان رضوی 350 رودخانه و مسیل مهم دارد ادامه داد: ارزیابی سیل 
ســالهای گذشته نشان می  دهد اجرای طرح های آبخیزداری و آبخوانداری 33 درصد از شکل 
گیری ســیلاب جلوگیری نموده و ۶٧ درصد باعث کاهش چشمگیر سیلاب از قبیل کاهش 

دبی اوج، کاهش حجم سیلاب و تاخیر در زمان تمرکز سیلاب می شود. 
وی گفت: کانال زرکش به دلیل بافت روســتایی مســیر و قرار گرفتن در حاشیه شهر مشهد 
موقعیت استراتژیک در حوزه سیلاب دارد و باید به »کشف رود« متصل شود تا در آینده شاهد 

کاهش خسارت های سیلاب و آبگرفتگی در این کلانشهر باشیم.
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خاک، ثروت بر باد رفته در خراسان شمالی
خراسان شمالی ســرزمینی با اقلیم کوهستانی است که 
حدود ٧۴ درصد اراضی کشاورزی آن در سطح شیب دار 
شکل گرفته است و با هر باران رگباری خاک آن شسته 
شده و از دسترس کشاورزان خارج می شود که به گفته 

کارشناسان این وضعیت بسیار نگران کننده است.
خراسان شــمالی استانی اســت که اقتصاد آن بر پایه  
کشــاورزی و دامپروری می چرخــد و خاک مهم ترین 
سرمایه استان است که باید برای حفظ ان تلاش شود.

خاک از بزرگ  ترین منابع ثروت هر کشــوری است که  
دانشــمندان سعادت و بدبختی هر ملتی را در گرو نحوه 
مدیریت و بهره برداری از منابع خاک دانسته اند اما هم 
اینک با شــخم و شیار در اراضی شــیب دار استان به 
نوعی خاک ارزشمند را از دست می دهیم این در حالی 
است که کشت و کار غلات در اراضی شیب دار با وجود 
سود اقتصادی کم ادامه دارد و در حالی که بستر زندگی 
خاک اســت اما این سرمایه  استان را باد و باران با خود 
می برد  به طوری که بر اســاس آخرین مطالعات انجام 
شــده میانگین فرسایش خاک در این استان 1٧.5تن او 

٢.5 تن بیشتر از میانگین کشوری است.
 به گفته مســوولان ســازمان جهاد کشاورزی خراسان 
شــمالی ٧۴ درصد از 3۴۴ هزار هکتار عرصه  کشاورزی 
استان در اراضی شــیب دار و ارتفاعات و ٢۶ درصد هم 

در دشت ها است.
شــخم و شیار در اراضی شــیب دار استان یکی از علل 
، این اراضی با شیب های مختلفی  فرسایش خاک استٰ
هســتند که با توجه به میزان شیب آن از ملایم تا شیب 
خیلی زیاد باید نســبت به کشــت محصولات زراعی و 
باغی اقدام کرد اما متاسفانه بدون در نظر گرفتن میزان 

شیب در آن کشت و کار می شود.
 هم اکنون در اراضی شــیب دار استان، به خصوص در 
مسیر بجنورد - اسفراین کشاورزان، اراضی را در جهت 
شیب شــخم می زنند و حال آنکه از آن محصولی هم 
برداشت نمی کنند و تنها انگیزه آنان تصرف زمین استٰ 
خاک ارزشــمند این اراضی در طی ســالیان با بارندگی 
های تند و وزیدن باد از بین می رود و یا با بارش باران 

شسته می شود.
با وجود اینکه مسائل اجتماعی پیچیده ای در این حوزه 
وجود دارد اما باید کارشناســان دســتگاه های اجرایی 
استان پیشنهادهایی برای کشت در جهت خلاف شیب و 
همچنین کشت درختان دیم، گیاهان چندساله و دارویی 

بدهند تا بیش از این ثروت خدادادی از دست نرود.
میانگین بالای فرسایش خاک در استان

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری خراســان شمالی با 
بیان این که میزان فرسایش خاک در استان از متوسط 
کشوری بیشتر است گفت: این شاخص در کشور 15 تن 

و این رقم در استان 1٧.5 تن در هکتار است.
حســن وحید بر مهار ســیلاب و جلوگیری از فرسایش 
خــاک در این اســتان تاکید کرد و افــزود: طرح های 
آبخیــزداری با نــگاه حفاظت از محیطزیســت و منابع 
طبیعی نه تنها باعث کنترل فرسایش خاک بلکه باعث 

مهار سیلاب ها نیز می شود.
کنترل فرسایش  و طرح های آبخیز داری 

به دلیل ضعف اعتباری و نبود برنامه ریزی برای اجرای 
طرح های آبخیزداری براثر ســیلاب های مخرب ناشی 
از باران های بهاری نه تنها  ســالانه خسارت های چند 
صد میلیارد ریالی به محصولات کشاورزی و تاسیسات 
زیربنایی وارد می شد که میزان متوسط فرسایش خاک 

نیز در این استان  بیش از متوسط کشور است.
 وحید اظهار داشــت: هر سال به طور میانگین در حدود 
30 پــروژه در بخش های مختلف ماننــد آبخیزداری، 
بیابان زدایی، حفظ و احیای جنگل ها و مراتع  اجرا می 
شــود به طوری که از سال ٩٢ تا ٩8 برای 11۴ حوضه 
آبخیز با مســاحت یک میلیون هکتار مطالعات تفصیلی 

تکمیل و عملیات اجرایی آن نیز خاتمه یافت.
وی خاطرنشــان کــرد: در همین مــدت ٢5 درصد از 
مســاحت استان خراسان شــمالی که شامل 81 حوضه 
آبخیز را شــامل می شود، طرح های آبخیزداری به طور 

کامل اجرا و به بهره برداری رسیده است.
به گفته وی در 3٢ حوضه آبخیز که 13 درصد مساحت 
استان را شامل می شــود نیز مطالعات تفصیلی اجرایی 
انجام  و در 3٩ حوضه آبخیز با مجموع مســاحت 31٧ 
هزار هکتار،  که 11 درصد مساحت استان را شامل می 
شود، نیز عملیات آبخیزداری به طور کامل خاتمه یافت.
وی گفــت: در مجمو ع برای یــک میلیون و 33 هزار 
هکتار از مساحت اســتان مطالعات آبخیزداری انجام و 

بخش های مختلف مانند خاک، رســوب، سیل، مباحث 
اقتصادی و اجتماعی آن دیده شده است.

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری اســتان خراســان 
شمالی افزود: بالغ بر ۶5 درصد وسعت استان فرسایش 
پذیر اســت به طوری که فرسایش متوسط استان 5.1٧ 

تن در هکتار درسال است.
کشت گیاهان دارویی در اراضی شیب دار استان 

معاون آموزشــی مرکز تحقیقات و آموزش کشاورزی و 
منابع طبیعی خراسان شمالی گفت: اراضی دیم شیب دار 
همچون دو طرف جاده بجنورد - اســفراین به صورت 
غیر اصولی و علمی زیر کشت محصولات کشاورزی به 
ویژه غلات می رود  که حتی در ســال های کم بارش 
محصولی نیز برداشت نمی کننداما باعث فرسایش خاک 

می شود.
مهدی باور افزود: برخی از بهره برداران نیز از گســترده 
منابع طبیعی استان به صورت غیر اصولی برداشت می 
کنند که با برداشــت های بــی رویه باعث تخریب و از 
بین رفتن گیاهان می شوند که کشت گیاهان دارویی در 
مزرعه و اراضی شیب دار بسیار مفید و اقتصادی است.

وی اظهار داشت: در کشت گیاهان دارویی نیاز به شخم 
اراضی هر ساله وجود ندارد که این امر نیز مانع فرسایش 
خواهد شد و حتی کشت در اراضی شیب دار در دوران تر 
سالی نیز باعث فرسایش خاک خواهد شد، شخم و برهم 
زدن خاک اراضی شیب دار باعث شسته شدن خاک می 
شود در حالیکه کاشــت درختان و گیاهان دارویی مانع 

فرسایش است.
معاون آموزشــی مرکز تحقیقات و آموزش کشــاورزی 
و منابع طبیعی خراســان شــمالی افــزود: هفت گونه 
گیــاه دارویــی مقاوم به خشــکی در یکهــزار و 500 
مترمربع شامل آویشــن باغی، خاکشیر، مرزه، کاسنی، 
اسطوخودوس، شــیرین بیان  و رزماری در اراضی دیم 

این استان کشت شد.
بــاور با بیان اینکــه این میزان در ایســتگاه تحقیقاتی 
گیاهان دیم اســتان با استفاده از ســامانه های آبگیر و 
نوین کشت شده اســت که کمک به ذخیره رطوبتی و 
جلوگیری از فرســایش خواهد شد اظهار داشت: در این 
ســامانه فضایی برای کشــت گیاهان دارویی عمود در 
جهت شــیب ایجاد خواهد شــد که در دو طرف خاک 
ریخته می شــود که به نوعی از آب سبز بارش باران و 

برف استفاده خواهد شد.
میزان ماده آلی خاک استان کمتر از نیم درصد است

رییس سازمان جهاد کشاورزی خراسان شمالی با اشاره 
به اینکه یکی از اساســی ترین شرایط تولید و زیست، 
خاک اســت، گفت: اگر لایه هــای حیاتی خاک دچار 
آسیب و نارسایی و خدشه شــود، معضلات عظیمی به 
بخش های مختلف از جمله تولید وارد می شــود و در 
شــرایطی که تکنولوژی و فناوری توســعه یافته، این 

چالش ها نیز زیادتر شده اند.
عبدالله یوســفی افزود: در بروز خشکسالی های شدید 
طی یکی دو ســال گذشــته، جمع کردن کاه و کلش 
توسط کشــاورزان برای تغذیه دام ها و همچنین تردد 
ماشــین آلات بر روی زمین های کشــاورزی و به تبع 
آن فشردگی خاک، عواملی هستند که باعث فقیر شدن 

خاک زمین های کشاورزی شده است.
رییس سازمان جهاد کشاورزی خراسان شمالی در ادامه 
با اشاره به اینکه ماده آلی ۶0 درصد از اراضی کشاورزی 
کشــور زیر یک درصد و ۴0 درصــد نیز زیر نیم درصد 
اســت، گفت: میزان ماده آلی خاک در این اســتان نیز 
کمتر از نیم درصد اســت این در حالی است که میزان 

مطلوب ماده آلی در خاک دو تا پنج درصد است.
یوسفی به تصویب و ابلاغ قانون حفاظت از خاک اشاره 
کرد و گفت: متاســفانه ساختار اجرایی کردن این قانون 
در وزارت جهاد کشــاورزی و دستگاه های اجرایی هنوز 
تعریف نشــده است و ایجاد ردیف اعتباری باید مد نظر 

باشد.
وی استفاده از سیستم های جدید خاک ورزی، استفاده 
از سیستم های مناسب جهت آبیاری و مدیریت آبیاری، 
استفاده از گیاهان پوششی مناسب در زمان آیش، انجام 
کشــت فی مابین با گیاهان مناســب، استفاده از تراکم 
مناسب در هنگام کاشت، تناوب زراعی مناسب را دیگر 

عوامل موثر در حفاظت از خاک بیان کرد.
تبدیل سه هزار و ۶۲۶ هکتار اراضی شیب دار به باغ 
مدیر امور باغبانی ســازمان جهادکشــاورزی خراسان 
شــمالی گفت: تاکنون سه هزار و ۶٢۴ هکتار از اراضی 
شیب دار ملی و مستثنیات استان به باغ و کشت گیاهان 

دارویی تبدیل شده است.
محمدعلی شریکیان بر توسعه باغ ها در اراضی شیب دار 
تاکید کرد و اظهار داشــت: از مجموع اراضی شیب دار 
83٧ هکتار باغ و ٢ هزار و ٧8٩ هکتار در راستای توسعه 

گیاهان دارویی است.
وی با بیان اینکه در اراضی شــیب دار اســتان درختان 
انگور، بادام و گل محمدی کشــت شــده است گفت:  
هدف از توســعه باغ ها و کشــت گیاهــان دارویی در 
اراضی شــیب دار  افزایش تولید، ایجاد اشــتغال، بهره 
وری بــالا، حفظ خاک و جلوگیری از فرســایش خاک، 
مقابلــه با پدیده گرد و غبــار، جلوگیری از مهاجرت در 
جوامع محلی، تامین معیشــت قشــر روستایی و امنیت 

غذایی  است.
وی گفــت: ٧۴ درصــد از 3۴۴ هــزار هکتــار عرصه  
کشاورزی اســتان در اراضی شیب دار و ارتفاعات و ٢۶ 

درصد هم در دشت ها است.
شریکیان شخم و شــیار در اراضی شیب دار را یکی از 
علل فرسایش خاک دانست و اظهار داشت: این اراضی 
با شیب های مختلفی هستند که با توجه به میزان شیب 

آن از ملایم تا شــیب خیلی زیاد باید نســبت به کشت 
محصولات زراعی و باغی اقدام کردٰ متاسفانه در برخی 
از اراضی شیب دار در جهت شیب شخم می شود که به 

فرسایش کمک خواهد کرد.
وی بر حفظ کاربــری و جلوگیری از تغییر آن در زمین 
های کشاورزی تاکید کرد و گفت: حتی خاک از آب نیز 
مهم تر است زیرا هزاران سال برای ایجاد یک سانتیمتر 

خاک زمان نیاز است.
مدیر امور باغبانی ســازمان جهادکشــاورزی خراسان 
شمالی بر ایجاد ســامانه های آبگیر نیز در این اراضی 
برای نفوذ بارندگی در خاک تاکید کرد و اظهار داشــت: 
با روش های مختلف می توان از آب باران استفاده کرد.

وی بر ترانس بندی و تراز بندی در اراضی شــیب داری 
که با باع تبدیل می شــود افزود: در این اراضی سامانه 
های آبگیر ایجاد می شود که به عنوان مثال پای درخت 
بادام کشت شده را زیر و رو می کنیم تا نفوذ پذیری آب 
بیشتر شود، چاله ای نیز در این رابطه کنده خواهد شد و 
دور ان نیز ســنگ چین خواهد شد، در این روش از آب 

سبز استفاده می شود.
، آب به  شریکیان اظهار داشت: در اســتفاده از آب سبزٰ
پای درخت هدایت می شــود و سایر نقاط را با مالچ می 

پوشانیم تا نفوذ پذیری نداشته باشد.
شــریکیان با بیان اینکه امکان کشت باغ های دیم در 
اراضی شــیب دار این شهرستان وجود دارد گفت: ستاد 
ویژه بدرانلو به صورت کشوری  به همین جهت تشکیل 
شــد، در این ستاد تنوع رقم، به باغی، تغذیه باغ، اجرای 

طرح فراز، توسعه باغات فنی مورد تاکید است.
برای توســعه باغ در اراضی شــیب دار در بیش از 10 
هزار هکتار از منطقه اســدلی، بدرانلو و مناطقی از راز و 
جرگلان این اســتان مطالعه شده است که پس از آماده 
شدن زیر ســاخت های لازم اراضی برای تبدیل به باغ 

به متقاضیان واگذار خواهد شد.
ســطح اراضی کشاورزی و بایر خراســان شمالی ۴00 
هزار هکتار اســت، کل اراضی استان ٢ میلیون و 800 
هزار هکتار اســت که اکنون 13 درصد از این سطح به 
بخش کشاورزی اختصاص دارد و 8٧ درصد نیز اراضی 

غیرکشاورزی است.
۴۴ درصد جمعیت 8۶3 هزار نفری این استان در نواحی 

روستایی سکونت دارند.
اســتان خراسان شــمالی ٢ میلیون و 800 هزار هکتار 
مســاحت دارد که دو میلیون و 33 هــزار هکتار از این 
وسعت استانی را عرصه های منابع طبیعی اعم از مراتع، 
جنگل ها و اراضی زیست محیطی تشکیل می دهد به 
طوری که از این  وسعت یک میلیون و ۴00 هزار هکتار 
مرتــع، بیش از 183 هزار هکتــار بیابان و ۴3۴ هزار و 

550 هکتار جنگل است.
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 تست کرونای بیرانوند مثبت شد
دروازه بان تیم ملی کشــورمان به دلیل کرونا 
اردو را ترک کرد.بعد از بازی تیم ملی کشورمان 
مقابل عراق که شب گذشته برگزار شد از ملی 

پوشان کشورمان تست کرونا گرفته شد. 
دیروز مشخص شــد که تست علیرضا بیرانوند 
دروازه بان کشــورمان مثبت شده است و این 
بازیکــن بعد از گرفتن جواب اردوی تیم ملی را 
ترک کرد.تیم ملی ایران روز دوازدهم بهمن در 

ورزشگاه آزادی میزبان امارت است. شاگردان اسکوچیچ شب گذشته با برد مقابل عراق مجوز 
صعود به جام جهانی قطر را کسب کرد.

  پرسپولیس مطالبات اوساگونا را 
پرداخت کرد

باشگاه پرســپولیس از پرداخت مطالبات بازیکن نیجریه ای ســابق خود خبر داد.به گزارش 
رسانه رسمی باشگاه پرســپولیس، طلب 101 
هزار و 500 دلاری کریستین اوساگونا بازیکن 
پرداخت شد.با  پرســپولیس  پیشین  نیجریه ای 
تلاش رضــا درویــش، مدیر عامل باشــگاه 
پرســپولیس امروز)جمعــه( بدهی باشــگاه به 
اوساگونا پرداخت و به وکیل وی و فیفا  اطلاع 
داده شد تا پنجره نقل و انتقالاتی پرسپولیس باز 
شود.رضا درویش، مدیرعامل باشگاه پرسپولیس 

گفت: پس از حضورم در باشــگاه به سرعت اقدام به پرداخت مطالبات اوساگونا کردم اما به 
دلیل مشکلاتی که وجود داشت دو بار پول به خاطر موانع تحریم و اشکال در شماره حساب  
برگشت خورد اما شکر خدا امروز پول واریز شد تا دغدغه هواداران در این خصوص برطرف 
شود.وی گفت: واریز پول هم به فیفا و هم به وکیل اوساگونا اطلاع داده شده و منتظر تاییدیه 

وکیل اوساگونا هستیم که پنجره نقل  و انتقالاتی توسط فیفا باز شود.

ثبت نام ۷ بدمینتون باز 
با رنکینگ زیر ۱۰۰ جهان در جام فجر

٧ بازیکن زیر رنکینگ 100 در مسابقات بین المللی جام فجر شیراز ثبت نام کرده اند.
به گزارش ایسنا، سی امین دوره مسابقات بین المللی بدمینتون جام فجر از ٧ تا 11 فوریه )18 

بهمن 1۴00( در شــیراز برگزار می شود. امتیاز 
این مســابقات در رنکینگ جهانی محاسبه می 

شود. 
 با انتشار لیست اولیه مشخص شد که ٧ بازیکن 
رنکینگ زیر 100 جهــان در جام فجر که ٢5 

هزار دلار جایزه دارد شرکت می کنند.

به قطر سفر کردیم

از صعود به 
جام جهانی 
تا صعود در 
جام جهانی

باشیم.  صعود  مدعی  می توانیم  اما  بار  این 
حتی اگر در گروهی سخت قرار بگیریم. این 
تیم اگر چه بهترین بازیکنان تاریخ فوتبال 
از  سرشار  تیمی  اما  ندارد  خود  در  را  ایران 
است  حرفه ای  کاملا  و  مجرب  ستاره های 
به مرحلۀ  ایران  که می توانند طلسم صعود 

یک هشتم نهایی جام جهانی را بشکنند.
نوشت:  ایران  عصر  ایسنا،  گزارش  به 
بار  ششمین  برای  ایران  فوتبال  ملی  »تیم 
یافت.  راه  جهانی  جام  باشکوه  ضیافت  به 
به  بار  پنج  ایران   ،5٧ سال  انقلاب  از  پس 
دورۀ  یازده  است.  کرده  صعود  جهانی  جام 
 ،٢0٢٢ تا   1٩8٢ از  جهانی،  جام  مسابقات 
در دوران پس از انقلاب بوده است و ایران 
طی این مدت پنج بار به جام جهانی رسیده 

است.
لحاظ  را   ۶0 دهۀ  در  کشور  شرایط  اگر 
به  »صعود  قصۀ  که  بگوییم  باید  کنیم، 
از  انقلاب  از  پس  دوران  در  جهانی«  جام 
در  اصلا  در 1٩8٢  سال 13٧٢ جدی شد. 
شرکت  جهانی  جام  به  راهیابی  مسابقات 
جنگ  درگیر  چون  هم   1٩8۶ در  نکردیم، 
بودیم، باید بازی های خانگی را در کشوری 
را  فیفا  این شرط  برگزار می کردیم و  دیگر 
مسابقات  در  حضور  به  موفق  و  نپذیرفتیم 

راهیابی نشدیم.
کردیم  تلاش  چه  اگر  هم   13۶8 سال  در 
چهار   - سه  ولی  برویم  جهانی  جام  به 
بازیکن کلیدی خودمان را در اوج مسابقات 

دو  کنار گذاشتیم. حذف  اخلاقی  به دلایل 
بازیکن بسیار کلیدی تیم به دلایل اخلاقی، 
سیروس قایقران و مجتبی محرمی، جدا از 
ایران  این که لطمه ای اساسی به تیم ملی 
زد، دلالت بر این داشت که قصۀ صعود به 
فوتبال  مسئولین  برای  هنوز  جهانی  جام 
جواد  ادامه  در  است.  نشده  جدی  ایران 
زرینچه هم آسیب دید و مرتضی فنونی زاده 
دفاعی  خط  با  کلا  ایران  و  خورد  خط  هم 
ملت های  جام  در  دفاعش  خط  از  متفاوت 
به   ۶8 سال  بهار  در   )13۶٧ )پاییز  آسیا 
مغلوب چشم بادامی ها  و  رفت  چین  مصاف 
شد.در آن بازی احمدرضا عابدزاده دروازه بان 
تا  چین  تیم  گل  دو  هر  روی  و  بود  ایران 
حدی مقصر بود. اگر چه کم آوردن تیم ایران 
دفاعی  مفرط خط  و ضعف  بدنی  لحاظ  به 
در  قایقران  سیروس  موثر  حضور  فقدان  و 
از  عبور  برای  چندانی  شانس  میدان،  میانۀ 
سد چین )در هر دو بازی رفت و برگشت( 

برای ایران باقی نگذاشته بود.
در  بعد  سال  هشت  عابدزاده  حال  هر  به 
نه چندان  اشتباهات  استرالیا،  و  ایران  دیدار 
فاحش دیدار ایران و چین را جبران کرد. او 
دروازه بان ایران در اولین صعود تیم ملی به 
جام جهانی در دوران پس از انقلاب بود و 
دیروز پسر او، امیر عابدزاده، دروازه بان ایران 
بود.  به جام جهانی  ایران  در آخرین صعود 

فوتبال به دلایل متعددی زیباست.
کنیم  حساب  هم  را   1٩٩0 جام  اگر  حتی 

کنار  را   1٩8۶ و   1٩8٢ جام های  فقط  و 
در  ایران  ملی  تیم  گفت  می توان  بگذاریم، 
جهانی  جام  به  صعود  برای  تلاش  بار   ٩
این  به  بار  پنج  انقلاب،  از  پس  دوران  در 
تورنمنت مهم راه یافته است. از این حیث، 
است.  خوب  نسبتا  ایران  ملی  تیم  کارنامۀ 
اما این کارنامۀ خوب تا حدی هم محصول 
بوده  جهانی  جام  در  آسیا  سهمیۀ  افزایش 
است. زمانی که ایران و کرۀ جنوبی و ژاپن و 
عربستان و تا حدی هم چین مدعیان اصلی 
بودند و  صعود به جام جهانی در قارۀ آسیا 
به  تیم  دو  فقط  تیم  پنج  چهار  این  بین  از 
جام جهانی صعود می کردند، رسیدن به این 
بود.  دشواری  بسیار  کار  جهانی،  تورنمنت 
تیم  به سه ونیم  آسیا  بعدها هم که سهمیۀ 
ارتقا پیدا کرد، صعود به جام جهانی برای ما 

همچنان دشوار بود.
در جام جهانی 1٩٩8 کره جنوبی و عربستان 
مستقیما به جام جهانی رفتند. ژاپن، ایران را 
در پلی آف شکست داد و به عنوان تیم سوم 
شکست  با  ایران  و  شد  فرانسه  راهی  آسیا 
آسیا  محتمل  نیم سهمیۀ  استرالیا،  دادن 
جام  در  تیم  چهار  با  آسیا  و  کرد  محقق  را 

جهانی شرکت کرد.
بود  برقرار  هم   ٢00٢ جام  در  داستان  این 
تیم  چهار  دیگر  که   ٢00۶ سال  از  ولی 
جهانی  جام  به  آسیا  از  مستقیم  طور  به 
می رفتند، کار صعود ایران به جام جهانی به 

مراتب آسان تر شد.

بسیار  جهانی  جام  به  که صعود  دورانی  در 
دشوار بود، ما فقط یک بار موفق به صعود 
شدیم. یعنی با کنارگذاشتن جام های 1٩8٢ 
پیش گفته(،  دلایل  )به   1٩٩0 و   1٩8۶ و 
جام  به  صعود  که  دوره ای  سه  در  ایران 
 1٩٩8 و   1٩٩۴ یعنی  بود،  دشوار  جهانی 
راه  جهانی  جام  به  بار  یک  فقط   ،٢00٢ و 
کارنامۀ  ایران  ملی  تیم  این حیث  از  یافت. 
ناموفقی دارد. اما اگر صعب العبوربودن مسیر 
و  نگیریم  نظر  در  را  جهانی  جام  به  صعود 
البته این واقعیت را هم در نظر بگیریم که 
جام  در  آسیا  سهیمۀ  افزایش  با  متناسب 
جهانی، تیم های کوچک تر آسیا هم قوی تر 
و  امارات  و  قطر  مثل  تیم هایی  شده اند، 
بحرین و حتی چین، و نیز از یاد نبریم که 
آسیایی  تیم های  به جمع  استرالیا هم  الان 
پیوسته، باید گفت که تیم ملی ایران در پنج 
دورۀ گذشتۀ جام جهانی، با چهار بار صعود 
به این مسابقات، کارنامۀ بسیار خوبی داشته 

است.
حضورش  گذشتۀ  دورۀ  پنج  در  ایران  تیم 
در جام جهانی، یعنی از 1٩٧8 تا ٢018، به 
مرحلۀ  به  صعود  مدعی  کم تجربگی،  دلیل 
موفقیت  این  است.  نبوده  نهایی  یک هشتم 
در جام ٢018 می توانست رقم بخورد ولی 
شگفت انگیز  اتفاقی  می شد،  هم  چنین  اگر 

رخ داده بود.
به  ایران  جام ٢0٢٢، صعود  در  بار  این  اما 
مرحلۀ یک هشتم نهایی جام جهانی، با این 

همه لژیونر چالاک و تکنیکی و باتجربه و 
کافی  فقط  نیست.  عجیبی  اتفاق  باروحیه، 
همیشگی مان  فرودستانۀ  ذهنیت  است 
در  و  ممکن  که  )امری  بگذاریم  کنار  را 
برای  لازم  شخصیت  و  است(  دسترس 
صعود به مرحلۀ بعد را داشته باشیم )که این 

یکی هم ممکن و منتظَر است(.
و  بگیریم  قرار  دشوار  گروهی  در  اگر  حتی 
صعود نکنیم، باز نحوۀ بازی ما نشان خواهد 
تیم  نه.  یا  بوده ایم  صعود  مدعی  که  داد 
ویژگی های  و  قوت  نقاط  همۀ  با  کی روش 
قابل تمجیدش، مدعی صعود از گروه نبود. 
چه در سال ٢01۴، چه در سال ٢018. اگر 
چه در سال ٢018 نیم نگاهی به یک هشتم 
نهایی داشتیم، ولی »مدعی صعود« نبودیم.
باشیم.  صعود  مدعی  می توانیم  اما  بار  این 
حتی اگر در گروهی سخت قرار بگیریم. این 
تیم اگر چه بهترین بازیکنان تاریخ فوتبال 
از  سرشار  تیمی  اما  ندارد  خود  در  را  ایران 
است  حرفه ای  کاملا  و  مجرب  ستاره های 
به مرحلۀ  ایران  که می توانند طلسم صعود 

یک هشتم نهایی جام جهانی را بشکنند.
وقت  آن  برویم،  نهایی  یک هشتم  به  اگر 
امیدی  حتی  چه بسا  و  نیم نگاهی  می توانیم 
قابل توجه برای صعود به یک چهارم نهایی 
امیدوار  چرا  و  باشیم.  داشته  جهانی  جام 
امید  است که  زندگی  مثل  فوتبال  نباشیم؟ 
جاری  پی اش  و  رگ  در  خون  همچون 

است.«

511/1اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک بجستان

و  اراضی  ثبتی  وضعیت  تکلیف  تعیین  قانون  موضوع  هیات 
ساختمانهای فاقد سند رسمی

تکلیف وضعیت  تعیین  قانون  نامه  آئین  ماده 13  و  قانون   3 ماده  آگهی موضوع 
قانون  مواد 1و3  دستور  به  .نظر  فاقد سند رسمی  و ساختمانهای  اراضی  و  ثبتی 
مصوب  رسمی  سند  فاقد  وساختمانهای  واراضی  ثبتی  وضعیت  تکلیف  تعیین 
 1۴00/10/18 مورخ   1۴00۶030۶0٢00003۴5 شماره  رای  وبرابر   13٩0/٩/٢0
هیات اول موضوع ماده یک قانون مذکور مستقر درواحد ثبتی حوزه ثبت ملک 
بجستان تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای مهدی شیرزادیان به شناسنامه 
شماره5۶ کد ملی 5۶٢٩٧8٧8٩۶  صادره  بجستان  فرزند غلامرضا  درششدانگ 
یکباب ساختمان  مشتمل بر سه دربند مغازه به مساحت ۶۴/٧5 مترمربع قسمتی 
از پلاک ثبتی 105  فرعی از دو  اصلی  واقع دربخش دوگناباد حوزه ثبت ملک 
بنزین   پمپ  روبروی   – خمینی  امام  خیابان   – بجستان   : آدرس  به  بجستان- 
خریداری مع الواسطه از محل مالکیت  آقای مرتضی مسعودی محرز گردیده است 
. لذا به موجب ماده 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد 
سند رسمی و ماده 13 آیین نامه مربوطه این آگهی در نوبت به فاصله 15 روز از 
طریق این روزنامه ومحلی /کثیرالنتشار در شهرهاودر روستاهارای هیات الصاق تا 
درصورتیکه اشخاص ذینفع به ارای اعلام شده اعتراض داشته باشند باید از تاریخ 
انتشار اولین آگهی و درروستاها از تاریخ الصاق در محل تا دو ماه اعتراض خود را 
به اداره ثبت محل وقوع ملک تسلیم ورسید اخذ نمایند . معترض باید ظرف یک 
ماه از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل 
نماید و گواهی تقدیم دادخواست به اداره ثبت محل تحویل دهد که دراین صورت 
اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه است و در صورتیکه اعتراض در 
مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض ، گواهی دادخواست به دادگاه عمومی محل 
ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت می نماید و صدور سند مالکیت 
مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست . تاریخ انتشار نوبت اول: 1۴00/11/٩. تاریخ 

انتشار نوبت دوم: ٢5/1۴00/11
مجید طیبی- رئیس ثبت اسناد واملاک بجستان

511/2اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک بردسکن 

و  اراضی  ثبتی  وضعیت  تکلیف  تعیین  قانون  موضوع  هیات 
ساختمانهای فاقد سند رسمی

تکلیف  تعیین  قانون  نامه  آئین   13 ماده  و  قانون   3 ماده  موضوع  آگهی 
برابر رای شماره   . فاقد سند رسمی  اراضی و ساختمانهای   و  ثبتی  وضعیت 
تکلیف وضعیت  تعیین  قانون  موضوع  اول  هیات   1۴00۶030۶0٢10013٢0
ملک  ثبتی  واحد  در  مستقر  رسمی  سند  فاقد  ساختمانهای  و  اراضی  ثبتی 
فرزند  نیا  جمعه  زهرا  خانم  متقاضی   بلامعارض  مالکانه  تصرفات  بردسکن 
یکباب  درششدانگ  بردسکن  از  صادره   1٢ شناسنامه  شماره  به  اله  حبیب 
ساختمان به مساحت 80/۶۶ متر مربع قسمتی ازپلاک  3٩8 فرعی از ۴ اصلی 
واقع درخراسان رضوی بخش ۴ حوزه ثبت ملک بردسکن خریداری از مالک 
رسمی آقای ابوطالب طاهری محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم 
مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص 
نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ 
انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس 
از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را 
به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و 
عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. تاریخ انتشار 

نوبت اول: 1۴00/10/٢٢. تاریخ انتشار نوبت دوم: ٩/1۴00/11
غلامرضا گنج بخش-رئیس ثبت اسناد واملاک بردسکن

511/3اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی

اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک بردسکن 
هیات موضـوع قانـون تعیین تکلیـف وضعیت ثبتـی اراضی و 

سـاختمانهای فاقد سـند رسمی
آگهـی موضـوع مـاده 3 قانـون و مـاده 13 آئیـن نامـه قانـون تعییـن تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و سـاختمانهای  فاقد سـند رسـمی . برابر رای شـماره 
1350-1۴00۶030۶0٢1001351 هیـات اول موضـوع قانـون تعییـن تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی مسـتقر در واحد ثبتی 
ملـک بردسـکن تصرفـات مالکانـه بلامعـارض متقاضـی خانـم زهـرا کریمی 
فرزنـد حسـین بـه شـماره شناسـنامه ۶٢15 صـادره از کاشـمر  و آقـای جواد 
شـبانیان فرزنـد محمد بشـماره شناسـنامه 15 درششـدانگ یکباب سـاختمان 
بـه مسـاحت ٢10  متـر مربـع بالسـویه در قسـمتی ازپـلاک  ۶0٩  فرعـی از 
۴  اصلـی واقـع درخراسـان رضـوی بخـش ۴ حـوزه ثبـت ملـک بردسـکن 
خریـداری از مالـک رسـمی زهـرا نبـوی احـدی از ورثـه اغـا بـی بـی نبـوی 
محـرز گردیـده اسـت. لـذا بـه منظـور اطـلاع عمـوم مراتـب در دو نوبـت به 
فاصلـه 15 روز آگهـی مـی شـود در صورتـی که اشـخاص نسـبت بـه صدور 
سـند مالکیـت متقاضـی اعتراضی داشـته باشـند مـی تواننـد از تاریخ انتشـار 
اولیـن آگهـی بـه مـدت دو مـاه اعتـراض خـود را به ایـن اداره تسـلیم و پس 
از اخـذ رسـید، ظـرف مـدت یک مـاه از تاریـخ تسـلیم اعتراض، دادخواسـت 
خـود را بـه مراجـع قضایـی تقدیـم نماینـد. بدیهی اسـت در صـورت انقضای 
مـدت مذکـور و عـدم وصـول اعتـراض طبـق مقـررات سـند مالکیـت صادر 
خواهـد شـد. تاریـخ انتشـار نوبـت اول: 1۴00/10/٢٢. تاریـخ انتشـار نوبـت 

1۴00/11/٩ دوم: 
غلامرضا گنج بخش-رئیس ثبت اسناد واملاک بردسکن

511/4اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک بردسکن 

هیات موضـوع قانـون تعیین تکلیـف وضعیت ثبتـی اراضی و 
سـاختمانهای فاقد سـند رسمی

آگهـی موضـوع مـاده 3 قانـون و مـاده 13 آئیـن نامـه قانـون تعییـن 
تکلیـف وضعیـت ثبتـی و اراضـی و سـاختمانهای  فاقـد سـند رسـمی 
. برابـر رای شـماره 1۴00۶030۶0٢10013۴٧  هیـات اول موضـوع 
قانـون تعییـن تکلیـف وضعیـت ثبتـی اراضـی و سـاختمانهای فاقـد 
سـند رسـمی مسـتقر در واحـد ثبتی ملـک بردسـکن تصرفـات مالکانه 
بلامعـارض متقاضـی  آقـای علـی عابدینـی فرزنـد محمـد بـه شـماره 
شناسـنامه 35 صـادره از بردسـکن درششـدانگ یکبـاب سـاختمان بـه 
مسـاحت 138/55 متر مربع قسـمتی ازپـلاک 1۶5٢ فرعی از ۴  اصلی 
درخراسـان رضـوی بخـش  ۴ حـوزه ثبت ملک بردسـکن خریـداری از 
مالـک رسـمی  آقایـان علـی – حسـن – حسـین – محمـد  و  بانـوان  
صغـری – فاطمـه- خدیجـه عابدیـن پور  محـرز گردیده اسـت. لذا به 
منظـور اطـلاع عمـوم مراتب در دو نوبـت به فاصلـه 15 روز آگهی می 
شـود در صورتی که اشـخاص نسـبت به صدور سـند مالکیت متقاضی 
اعتراضـی داشـته باشـند مـی تواننـد از تاریـخ انتشـار اولیـن آگهـی به 
مـدت دو مـاه اعتـراض خود را به این اداره تسـلیم و پس از اخذ رسـید، 
ظـرف مـدت یـک ماه از تاریخ تسـلیم اعتراض، دادخواسـت خـود را به 
مراجـع قضایـی تقدیـم نماینـد. بدیهی اسـت در صـورت انقضای مدت 
مذکـور و عـدم وصـول اعتـراض طبـق مقـررات سـند مالکیـت صـادر 
خواهـد شـد./ ح. تاریخ انتشـار نوبـت اول: 1۴00/10/٢٢. تاریخ انتشـار 

نوبـت دوم: ٩/1۴00/11
غلامرضا گنج بخش-رئیس ثبت اسناد واملاک بردسکن

فراخوان عمومی جذب سرمایه گذار
در اجرای ماده 5 دســتورالعمل اجرایی قانون الحاق برخی مواد به قانون تنظیم بخشی از مقررات 
مالی دولت )۲( مصوب سال 1393، اداره کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی خراسان 
رضوی در نظر دارد تعدادی از پروژه های تملک دارائیهای ســرمایه ای خود را از طریق فراخوان 
عمومــی به بخش غیر دولتی واجد شــرایط واگذار نماید .متقاضیان مــی توانند جهت آگاهی از 
مستندات به ســایت اداره کل به آدرس )www.razavichto.ir  ( مراجعه نموده و پس از مطالعه 

حداکثر تا تاریخ 1400/11/19 به اداره کل مراجعه و کتبا آمادگی خود را اعلام نماید.
)اداره کل میراث فرهنگی گردشگری و صنایع دستی خراسان رضوی(

شناسه آگهی 1۲۶8۲۶8  /     میم الف91۶5

تیم ملی فوتسال زنان ایران قهرمان کافا شد

سایه سنگین کرونا بر سر لیگ بسکتبال!

تیم ملی فوتســال زنان ایــران قهرمان 
مسابقات آسیای مرکزی شد.

به گزارش ایسنا، تیم ملی فوتسال زنان 
ایران جمعــه)8 بهمن مــاه( در آخرین 
دیدار از مسابقات آسیای مرکزی موسوم 
به کافا مقابل تاجیکستان به میدان رفت 
و بــا پیروزی ٩ بر صفــر مقابل حریف 
خود، قهرمان این تورنمنت شد. نسترن 
مقیمی، فرشــته کریمی)سه گل(، سارا 
شیربیگی)دو گل(، نسا احدی، سحرپاپی 
و مهسا علی مددی گلزنان ایران در این 
دیدار بودند.   تیم ایران در این رقابت ها ۶ 
دیدار انجام داد که در پنج مسابقه مقابل 
تیم های ازبکســتان، تاجیکستان دوبار و 

قرقیزســتان دو بار پیروز شد و در دیدار 
دور برگشت مقابل ازبکستان به تساوی 
رســید.این اولین تورنمنت ایران بعد از 
حدود دو ســال تعطیلی اســت. آخرین 
باری که ایــران در تورنمنتی بین المللی 
شرکت کرد اردیبهشت ماه 13٩8 بود که 
به روســیه اعزام شد.سحر پاپی، فاطمه 
پاپی، طاهره مهدی پور، اعظام آخوندی، 
مهسا علی مددی، فاطمه رحمتی، فرشته 
خسروی، ســحر زمانی، فرشته کریمی، 
فرزانه توسلی، سارا شــیربیگی، نسترن 
مقیمی و نســا احدی بازیکنان ایران در 
این تورنمنت هستند که هدایت آن ها را 

فروزان سلیمانی بر عهده دارد.

با توجه به تعویــق 10 بازی لیگ برتر 
بســکتبال مردان ایران به خاطر ابتلای 
بازیکنان ســه تیم به ویــروس کرونا،  
تعدادی از اهالی این رشــته نســبت به 

آینده سوپر لیگ اظهار نگرانی کردند.
بــه گزارش ایســنا، بــا وجــود اینکه 
مردان  بســکتبال  برتر  لیگ  بازی های 
ایران برای جلوگیــری از ابتلا به کرونا 
به صورت متمرکــز در تهران پیگیری 
می شــود، اهالی این رشــته روز به روز 
شاهد ابتلای بازیکنان تیم های مختلف 
به ویروس کرونا هستند که این موضوع 
بازی های زیادی را نیز به تعویق انداخته 

است.
با این اوصاف ســوالی که اکنون مطرح 

می شــود، دلیل ابتلای تعداد زیادی از 
بازیکنان این تیم ها )مهرام تهران، آویژه 
مشــهد، نفت آبادان، شهرداری گرگان، 
نظم آوران سیرجان و کاله مازندران( به 
ویروس کرونا است که جای بحث دارد. 
اینکه جلوگیری از ابتلا به ویروس کرونا 
نمی تواند به صورت 100 درصدی باشد 
بر کســی پنهان نیست، اما باز هم جای 
سوال دارد که چگونه این تعداد بازیکن 

کرونایی در لیگ بسکتبال وجود دارد؟
برگزاری  برنامــه ای که کمیتــه  طبق 
مســابقات فدراسیون بســکتبال اعلام 
کرد،  مسابقات دور دوم مرحله مقدماتی 
لیگ برتــر مردان بایــد روز 15 بهمن 
1۴00 پایان یابد که با شــرایط کنونی، 

به نظر می رسد این اتفاق ممکن نیست 
و بازی های این مرحله بیش از آنکه در 

برنامه اعلام شد ادامه خواهد داشت.
همچنین بــا توجه به نحــوه برگزاری 
برتر بسکتبال در فصل  بازی های لیگ 
جــاری، با وجود اینکه بازیکنان شــش 
تیم بــه ویروس کرونا مبتلا شــده اند، 
تعداد بازی های لغو شــده 10 مســابقه 
اســت که می تواند از نکات منفی نحوه 
برگزاری بازی های این فصل باشــد که 
نقدهایــی هم به آن وارد بود؛ بازی های 
لغو شده ای که به نظر می رسد همچنان 
نیز باید شــاهد افزایش تعداد آن ها در 

لیگ نیز باشیم.
البته طبق گله ای که تعدادی از مربیان 

لیگ برتری در گفــت و گو با خبرنگار 
ایسنا مطرح کردند، اعضای برخی تیم ها 
به دلیل نبــود نظارت دقیق از ســوی 
سرپرستان، فدراســیون و ... در رعایت 
پروتکل های بهداشتی کوتاهی می کنند 
که جای نگرانی بســیاری دارد. با توجه 
به افزایش روز افــزون تعداد مبتلایان 
به ویروس کرونا در کشــور، این خطر 
تهدید  را هم  ایران  بسکتبالیســت های 
می کند و به طبع نیاز اســت که نظارت 
جدی تری در این زمینه صورت بگیرد. 

با این اوصاف بایــد دید که آینده لیگ 
بســکتبال به کجا خواهد رســید و آیا 
سوپر لیگ مردان به شرایط  آرام خود باز 

خواهد گشت یا خیر؟
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صاحب امتیاز و مدیر مسئول :

حسین رفیعی

برنده سفر فضایی »اسپیس ایکس«
 به دلیل اضافه وزن از این سفر بازماند!

برنده بلیط قرعه کشــی پرواز سرنشین دار »اسپیس ایکس« به دلیل 
داشتن اضافه وزن نتوانست در این سفر حضور داشته باشد.

به گزارش دیلی میل، سفر به فضا، رویایی است که بسیاری از مردم 
آرزوی رســیدن بــه آن را دارند. این رویا برای یــک نفر تقریبا به 

واقعیت تبدیل شد؛ تا زمانی که او روی ترازو پا گذاشت.
»کایل هیپچن« )Kyle Hippchen(، خلبان ۴3 ساله اهل فلوریدا، 
از برنده شــدن یک بلیط قرعه کشــی برای حضــور در ماموریت  
»اینسپیریشــن Inspiration۴( »۴( طی نخستین پرواز گردشگری 
»اســپیس ایکس« )SpaceX( بسیار خوشحال شد اما وزن او که 
حدود 1۴٩ کیلو بود، از حد مجاز اســپیس ایکس که کمتر از 113 

کیلو بود، فراتر رفت.
صندلــی او بــه »کریــس 
 Chris( سمبروســکی« 
هــم   ،)Sembroski
اتاقی اش در دوره دانشــگاه 
رسید. سمبروسکی، ۴٢ ساله 
و یک مهندس علوم داده در 
واشنگتن اســت. هیپچن از 
ویژه،  جایگاه  در  بالکن  یک 

مراسم پرتاب را تماشا کرد.
درد از دست دادن سفری که 
فقط یک بار در زندگی پیش 
می آید، هنوز برای هیپچن از 

بین نرفته اســت. هیپچن گفت: این ماجرا برای من خیلی درد دارد. 
من به شدت ناامید شدم اما به هر حال، این اتفاق رخ داده است.

هیپچن اخیرا داســتان خود را طی نخســتین بازدید خود از »مرکز 
فضایــی کنــدی« )Kennedy Space Centre( ناســا پس از 
موشک ســواری از دست رفته اش به اشــتراک گذاشته است. او در 
مورد رویاهای خود و همچنین از زمانی صحبت کرد که متوجه شد 
از محدودیت وزنی 113 کیلویی اســپیس ایکس بالاتر رفته و سفر 
را به شخصی پیشنهاد داد که می دانست این پرواز برای او به همان 
اندازه ارزش دارد. چهار ماه بعد، او حدس می زد که احتمالا کمتر از 

50 نفر می دانند که او برنده واقعی بوده است.
هیپچن و سمبروســکی در دوره دانشــگاه، هم اتاقــی بودند و در 
»دانشــگاه علوم هوانــوردی امبری ریــدل« )ERAU( تحصیل 
کرده اند. آنها با سایر دانشــجویان حوزه علوم فضایی، برای پرتاب 
شاتل های ناسا به ســوی جنوب می رفتند. همچنین آنها از اعضای 
یک گروه حامی فضایی بودند و برای پیشــبرد ســفرهای فضایی 

تجاری به واشنگتن رفتند.
هنگامی کــه »جارد آیزاکمــن« )Jared Isaacman(، بنیان گذار 
و مدیــر عامل شــرکت »Payments Shift۴«، یــک صندلی را 
در پــروازی که از ایلان ماســک خریداری کرده بود، قرعه کشــی 

کــرد، هیچ کدام نتوانســتند مقاومت کنند. ذینفع این قرعه کشــی، 
 St. Jude Children›s( »بیمارستان تحقیقاتی کودکان سنت جود«

Research Hospital( بود.
بــا وجود ٧٢ هزار ورودی در قرعه کشــی فوریه گذشــته، هیپچن 
و سمبروســکی فکر نمی کردند که برنده  شــوند و به همین دلیل، 

یکدیگر را از این موضوع باخبر نکردند.
هیپچن در اوایل ماه مارس، ایمیل هایی را برای جستجوی جزئیات 
درباره خود دریافت کرد. آن زمان بود که او متن مســابقه را خواند 
و فهمید کــه وزن برنده باید کمتر از 113 کیلو باشــد. او به گروه 
برنامه ریــزی گفت که قصد دارد کناره گیــری کند و تصور می کرد 
که تنها یک نفر از گروه بزرگ 
در  هیپچن  است.  فینالیست ها 
تماس های  و  ایمیل هــا  انبوه 
بعدی دریافت که برنده شــده 

است و شگفت زده شد.
بــا برنامه ریزی بــرای پرتاب 
در ماه ســپتامبر، جدول زمانی 
ایکس  اســپیس  بود.  محدود 
کــه کار خود را در زمینه پرواز 
انســان ها تازه آغاز کرده بود، 
نخســتین  اندازه گیری  بایــد 
مســافران خود را آغاز می کرد 
پرواز  مخصوص  لباس های  تا 

و صندلی ها را آماده کند.
هیپچــن به عنوان یک مهنــدس هوافضا و خلبان می دانســت که 
محدودیت وزن، یک مشکل ایمنی برای صندلی ها است و نمی توان 
آن را نادیده گرفت. وی در این باره گفت: من تلاش کردم تا بفهمم 
که چگونه می توانم در عرض شش ماه، 3۶ کیلوگرم از وزن خود را 

کم کنم. اگرچه این کار ممکن است اما سالم ترین راه حل نیست.
آیزاکمن گفت: تمایل کایل برای هدیه دادن صندلی خود به کریس، 

یک سخاوت باورنکردنی بود.
هیپچــن در ماه آوریل به گروه پیوســت تا پرتــاب فضانوردان به 
ایستگاه فضایی بین المللی را تماشا کند. سمبروسکی برای قدردانی 

پیشنهاد داد که برخی از وسایل شخصی هیپچن را به فضا ببرد.
سمبروســکی پیش از رفتن به کپســول دراگون اسپیس ایکس، از 
ســنت پیروی کرد و از تلفن بالای بــرج پرتاب برای برقراری یک 
تماس اختصاصی استفاده کرد. او با هیپچن تماس گرفت و یک بار 
دیگر از او تشــکر کرد. وی در این تماس گفت: من همیشه قدردان 

تو خواهم بود.
اگرچه هیپچن نتوانســت زمین را از مــدار ببیند اما حدود 10 دقیقه 
بی وزنی را تجربه کرد. او طی پرواز سمبروسکی، در یک هواپیمای 

ویژه با جاذبه صفر، به دوستان و خانواده مسافران پیوست.

وحشی بافقی و اقتدار ماموران 
سد معبر شهرداری گرگان!

وحید حاج سعیدی
در هفته ای که گذشــت در خلال اتفاقات ریز و درشت مملکت 
مثل آغاز موج ششم کرونا، صعود تیم ملی فوتبال به جام جهانی، 
شکست فشــار حداکثری و تلاش آمریکا برای مذاکره مستقیم، 
صعود تیم ملی هندبال به رقابت های جهانی و ... اقتدار و قدرت 
ماموران ســد معبر و اجرائیات شــهرداری گــرگان در مقابله با 
اخلالگران گران اقتصادی آن چنان که باید و شــاید مورد توجه 

قرار نگرفت و به آن پرداخته نشد!
از شــما چه پنهان در هفته گذشته ویدئویی از درگیری متهورانه 
ماموران اجرائیات شهرداری گرگان با جوانی در فضای پخش شد 
که از روی شــکم سیری در حال فروش سبزی در پیاده رو بود و 
ماموران شهرداری مقتدرانه و بدون واهمه از مافیای دستفروشی 
ضمن حمله به این جوان، سبزی های این مفسد اقتصادی را در 
کف پیاده رو ولو کردند! در این ماجرا ماموران سد معبر شهرداری 
گرگان در حالی با دســت خالی و تنها با یک بیسیم تاکی واکی 
چونان پلنگ زخمی جویبار، به مصاف این مفسد اقتصادی رفتند 
که این روزها مافیای دست فروشی در همه شهرهای کشور رخنه 
کرده اســت و پیاده رو را محل تاخت و تاز خود و کســب درآمد 
های هنگفت و میلیاردی قرار داده است. جالب اینکه این عزیزان 
در ویدئوی منتشر شده از شهروندی که در حال ثبت این لحظات 
افتخار آمیز است، درخواســت می کنند که فیلم نگیرد تا خدای 

ناکرده شائبه ریا و خودنمایی در اذهان خلق الله شکل نگیرد!
هر چند ســیلی تاریخی مامور اجرائیات تالش به پیرزن ســبزی 
فروش، خراب کردن مغازه مرد معلول توســط شهرداری مراغه، 
توقیف ضایعات نوجوان مشهدی توسط ماموران شهرداری مشهد 
و یا لگد زدن به بساط پیرمرد لبو فروش در تهران از اذهان مردم 
بیرون نرفته اســت، ولی باید اذعان داشــت شهرداری گرگان با 
اختلاف در این مقوله پیشــگام است تا جایی که برنامه ریزی در 
جهت استفاده از ظرفیت ماموران اجرائیات این سازمان در برخورد 
با ســایر مفسدان اقتصادی کف شــهر نظیر »کودکان باطری و 
آدامس فروش« و »جمع آوری کنندگان ضایعات« ضروری می 
نماید و باید به عنوان یک راهبرد و مانیفســت ساختارگرایانه در 

ستاد مبارزه با مفاسد اقتصادی مورد مداقه قرار گیرد!
البته مافیای دستفروشــی بیکار ننشســته و پرونده این دو مامور 
روی میز هیئت حفظ حقوق شــهروندی دادگستری گلستان قرار 
گرفته اســت که قطعاً این پرونده ســازی ها آنها را در این مسیر 

آبدیده تر خواهد ساخت!
فقط یک ســوال ذهن خســته حقیر را درگیر کرده است و اینکه 
آیــا در فیش حقوقــی این بزرگواران بنــدی تحت عنوان »حق 
خشــونت« یا »حق دلاوری« یا شبیه به اینها وجود دارد یا خیر؟! 

با عرض پوزش از جناب وحشی بافقی!

طنز

علمی

علمی

شــرکت فضایــی چینی مشــغول توســعه 
هواپیمای فضایی اســت که به یک موشک 
بالدار متصل می شــود و می تواند مسافران 
را با سرعت بالا جابه جا کند. نخستین تست 
پرواز این سیستم در ٢0٢۴انجام 

می شود.
به گزارش اسپیس، یک شرکت 
حمــل ونقــل فضایــی چینی 
بالدار  موشــکی  توسعه  مشغول 
فضایی  توریســم  صنعت  برای 

است.
این شــرکت در مصاحبه ای با 
نشــریه »ییچنگ تایمز« گفت: 
ما مشــغول توسعه یک موشک 
بالدار با قابلیت پرواز با ســرعت 
بالا و حمل و نقل نقطه به نقطه 
هســتیم که هزینه های آن کمتر از موشک 
هایی اســت که ماهواره بــه فضا می برند و 
البتــه ســرعت اش بالاتــر از هواپیماهای 
معمولی اســت.این هواپیمای فضایی حمل 

ونقل ســریع بین دو نقطه در زمین از طریق 
ســفر در فضای زیر مدار زمین را فراهم می 

کند و قابلیت چندبار استفاده را دارد.
در واقع طبــق ویدئوی انیمیشــنی که این 
شرکت منتشر کرده مسافران سوار هواپیمایی 
می شــوند که به یک موشک بالدار متصل 
اســت. پس از آنکه موشک به طور عمودی 
از زمین بلند شد، مسیر خود را در فضای زیر 
مدار زمین ادامه می دهد و پس از رسیدن به 
مقصد به طور عمودی و با کمک 3 پایه روی 

زمین فرود می آید.
نــام کامل این شــرکت »پکــن لینکونگ 
تیانشــینگ تکنولوژی« است و اعلام کرده 
تســت های زمینی این هواپیمای فضایی در 
٢0٢3 انجام می شــوند. همچنین نخستین 
پرواز آن در ٢0٢۴ و نخستین پرواز سرنشین 

دار آن در ٢0٢5 میلادی انجام می شوند.
عــلاوه برآن یک پرواز آزمایشــی جهانی یا 
مدار همراه سرنشــین نیز تا ٢030 میلادی 

برنامه ریزی شده است.

محققـان در بررسـی های اخیـر خـود بـه یک 
امـان  در  بـرای  دسـترس  در  و  سـاده  روش 
مانـدن افـراد از نارسـایی قلبـی دسـت یافتند.
بـه گـزارش دیلی میـل، نتایـج یـک بررسـی 
نشـان می دهـد، افـرادی کـه بـا سـرعت راه 
سـوم  یـک  می رونـد 
در  دیگـران  از  کمتـر 
قلبی  نارسـایی  معرض 

هسـتند.
نارسـایی قلبـی اغلـب 
نارسـایی  معنـای  بـه 
مزمـن قلـب و زمانـی 
رخ می دهـد کـه قلـب قـادر بـه پمپـاژ کافـی 
نیسـت و نمی توانـد جریـان خون کافـی را به 

اعضـای بـدن برسـاند.
براسـاس پژوهشـی کـه اخیـرا صـورت گرفته 

افـرادی که با سـرعت متوسـط راه مـی روند، 
٢٧ درصـد کمتـر از افـرادی کـه آهسـته راه 
مـی رونـد، در معرض نارسـایی قلبی هسـتند 
و افـرادی کـه سـریع راه می رونـد 3۴ درصـد 
کمتـر از افـرادی کـه آهسـته راه می رونـد به 

ایـن بیمـاری مبتلا می شـوند.
بـه  می توانـد  یافته هـا  می گوینـد  محققـان 
شناسـایی افرادی که بیشـترین خطر نارسـایی 
دانشـمندان  کنـد؛  کمـک  دارنـد  را  قلبـی 
دانشـگاه براون در رود آیلند، سـلامت ٢5000 
زن بـالای 50 سـال را که خودشـان سـرعت 
ردیابـی  را گـزارش کردنـد،  رفتـن خـود  راه 

. ند کرد
 چارلـز ایتـون، نویسـنده اصلـی ایـن مطالعـه 
کـه  می دهـد  نشـان  یافته هـا  ایـن  گفـت: 
سـرعت راه رفتن نشانگر سـلامت قلب است.

چین هواپیمای فضایی می سازد

نارسایی قلبی را با این روش ساده از خود دور کنید


